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Pięć lat bez podwyżki Osiedle Ługi podzielone Odwiert na finiszu
W 2024 r. mieszkańcy Otwocka i przed-
siębiorcy zapłacą te same stawki podatku 
od nieruchomości co rok i pięć lat temu. 
Prezydent zaproponował najwyższe opła-
ty tylko dla � rm śmieciowych.          /str. 3

Dlaczego ciepło dostarczane mieszkań-
com z karczewskiego KPEC-u jest okre-
sowo znacznie droższe niż to z Otwocka? 
Zdaniem prezesa OSM odpowiedzialność 
za to ponosi zarząd KPEC. /str. 10

Jesteśmy coraz bliżej poznania wyników 
odwiertu wód geotermalnych na terenie 
dawnej Zieleni Miejskiej przy ul. Andriolle-
go. Wstępne analizy próbnych badań mają 
być znane w styczniu 2024 r. /str. 18
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II wiceprzewodniczący
Arkadiusz Krzyżanowski
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Miejska Rada Seniorów 
przewodniczący

Jan Górzyński 
wiceprzewodnicząca

Zo�a Szarszewska-Sierocka  

Przyjęcia interesantów odbywają się 
w pierwszy i trzeci poniedziałek miesiąca

od godz. 10 do godz. 11 
w Biurze Rady Miasta Otwocka, 

urząd miasta, budynek A, parter.

Data Radny Okręg

8 stycznia Ireneusz Paśniczek 1

15 stycznia  Małgorzata Rock
Magdalena Nowak 

3
4

22 stycznia  Joanna Chmielewska
Stanisław Stanaszek 

3
3

29 stycznia  Wojciech Dousa 4

DYŻURY RADNYCH
styczeń 2024 r. 

poniedziałki od godz. 16
Biuro Rady Miasta Otwocka, budynek A

n Prezydent Miasta Otwocka
Jarosław MARGIELSKI
tel. 22 779 27 92
n sekretariat prezydenta
tel. 22 779 20 01 wew. 302, 127
nWiceprezydent Paweł WALO
tel. 22 779 38 49
n sekretariat wiceprezydenta
tel. 22 779 38 49 wew. 309
n Sekretarz Miasta Magdalena MASŁOCHA
tel. 22 779 20 01 wew. 309
n Skarbnik Miasta Alicja MATUSZEWSKA
tel. 22 788 09 99 wew. 105
n Urząd Stanu Cywilnego
tel. 22 779 20 01 do 6 wew. 111 
lub 22 779 46 84
nWydział Inwestycji
tel. 22 779 20 01 wew. 100 lub 22 779 33 32
nWydział Organizacyjny i Spraw 
Pracowniczych
tel. 22 779 20 01 wew. 168 i 301

n Biuro Rady Miasta Otwocka
tel. 22 779 20 01 wew. 305 lub 22 779 28 02
nWydział Budżetu
tel. 22 779 20 01 wew. 161
nWydział Obsługi Mieszkańców 
i Podmiotów Gospodarczych
tel. 22 779 20 01 wew. 142 lub 22 779 27 29
n Działalność Gospodarcza
tel. 22 779 20 01 wew. 126
n Bilet Metropolitalny
tel. 22 779 20 01 wew. 135
n Sprawy meldunkowe
tel. 22 779 20 01 wew. 142
nWydział Nieruchomości
tel. 22 779 20 01 wew. 178 lub 22 779 46 96
nWydział Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Komunalnej 
tel. 22 779 20 01 wew. 310, 171 lub 22 779 21 11 

n Zespół Gospodarowania Odpadami
tel. 22 779 20 01 wew. 138 
n EKO Patrol 
tel. 605 219 979
nWydział Promocji i Spraw Społecznych
tel. 22 779 20 01 wew. 170 lub 22 788 37 18
nWydział Planowania Przestrzennego
tel. 22 779 20 01 wew. 200 lub 22 779 38 45
nWydział Podatków i Opłat
tel. 22 779 20 01 wew. 192 i 131 lub 22 779 24 04
nWydział Zamówień Publicznych
tel. 22 779 20 01 wew. 107, fax 22 779 35 89
n Biuro Zarządzania Kryzysowego, 
Spraw Obronnych i Informacji Niejawnych
tel. 22 779 20 01 wew. 151 lub 22 779 44 90
n Biuro ds. Funduszy Zewnętrznych
tel. 22 779 20 01 wew. 197

WYKAZ TELEFONÓW URZĘDU MIASTA

Spotkania mieszkańców z przewodniczącą Rady Miasta Otwocka Moniką Kwiek oraz wiceprzewodniczącymi Rady Miasta Otwocka 
Jakubem Kosińskim i Arkadiuszem Krzyżanowskim odbywają się w Biurze Rady Miasta po uprzednim umówieniu telefonicznym,

nr telefonu do biura (22) 779 20 01 wew. 305. 
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W 2024 roku nie będzie podwyżki 
podatku od nieruchomości dla 
mieszkańców Otwocka. Podobnie 
jak nie wzrośnie podatek 
od środków transportu. 
W górę, piąty rok z rzędu, idą 
tylko stawki podatku od gruntów 
i budynków, gdzie jest prowadzona 
działalność związana 
ze składowaniem lub 
przetwarzaniem odpadów

25 października Rada Miasta Otwoc-
ka jednogłośnie przyjęła przy-

gotowany przez prezydenta projekt 
uchwały w spawie wysokości podatku 
od nieruchomości w roku 2024. Podatki 
pozostają na tym samym więc poziomie 
co w roku 2023, z wyjątkiem opłat dla 
�rm śmieciowych. To już dziesiąty rok 
z rzędu, kiedy podatki od nieruchomo-
ści dla mieszkańców Otwocka nie są 
podnoszone. 

GÓRNA STAWKA DLA FIRM 
ŚMIECIOWYCH

Jedyny wzrost ponownie dotyczyć bę-
dzie gruntów i budynków związanych 
z prowadzeniem działalności gospodar-
czej polegającej na zbieraniu, przetwa-
rzaniu i unieszkodliwianiu odpadów. 
W tym przypadku będzie to górna grani-
ca stawek. Ta zasada jest konsekwentnie 
stosowana od początku kadencji wobec 
�rm śmieciowych przez prezydenta Jaro-
sława Margielskiego i radę miasta. Władze 
Otwocka są zgodne, że �rmy te powinny 
ponosić konsekwencje uciążliwości, jakie 
odczuwają mieszkańcy w związku z są-
siedztwem instalacji.  

Na ulgi w opłatach ponownie mogą 
liczyć właściciele gruntów i budynków 
mieszkalnych w najbliższym sąsiedz-
twie instalacji przetwarzania odpadów 
lub czynnego składowiska. Wyodręb-
nione są tu dwie strefy – I i II, a wyso-
kość podatku dla nieruchomości tam 
zlokalizowanych i narażonych na naj-
większe uciążliwości jest na tym samym 
poziomie od 2016 roku.

 – To już kolejny rok, kiedy nie pod-
nosimy podatków mieszkańcom ani 
przedsiębiorcom, z wyjątkiem tych, 
którzy zajmują się przetwarzaniem 
odpadów. Od pięciu lat sukcesywnie 
ustalamy dla tych ostatnich stawki na 

najwyższym dopuszczonym progu 
– komentuje prezydent Jarosław Mar-
gielski. – Chcemy do Otwocka przycią-
gać przedsiębiorców, ale nie będziemy 
stwarzać warunków dogodnych dla 
�rm zajmujących się przetwarzaniem i 
magazynowaniem odpadów. To nie jest 
kierunek rozwoju Otwocka, stąd też ta 
konsekwencja przedstawiana radzie 
miasta w kolejnych projektach uchwał. 
Dziękuję radnym za podzielanie tej opi-
nii i utrzymywanie poprzez uchwały 
kursu, który przez ostatnich pięć lat re-
alizujemy – dodaje prezydent. 

WPŁYWY ROSNĄ
Jak informuje Agnieszka Mądry, na-
czelnik Wydziału Podatków i Opłat 
w Urzędzie Miasta Otwocka, wpływy 
do budżetu miasta z tytułu podatku 
od nieruchomości w roku 2023 (od 
stycznia do końca października) wy-
niosły 20 mln 275 tys. 993 zł, w tym 
wpływy z podatku od nieruchomości 
od przedsiębiorców prowadzących 
działalność gospodarczą związaną 
z odpadami – 653 tys. 804 zł. Łącznie 
do końca 2023 roku miasto spodziewa 
się otrzymać od tych przedsiębiorców 

784 tys. 565 zł. Należy zaznaczyć, że co 
roku z tego tytułu notowana jest zwyż-
ka wpływów. W roku 2020 była to kwota 
647 tys. 177 zł, w 2021 roku –  673 tys. 
494 zł, a w 2022 roku –  699 tys. 248 zł.

MINIMALNE STAWKI 
OD TRANSPORTU

29 listopada radni jednogłośnie przyję-
li uchwałę w sprawie wysokości stawek 
podatku od środków transportu w 2024 
roku. W przyszłym roku pozostawiono 
je na poziomie z roku 2023. Rada mia-
sta przyjęła tożsamą uchwałę.  – Podatki 
od środków transportowych pozostają 
na najniższym ustawowym poziomie 
– mówi prezydent Jarosław Margielski. 
– Chcemy kontynuować politykę po-
legającą na zachęcaniu przedsiębior-
ców, aby rejestrowali pojazdy ciężarowe 
w naszym mieście. To oczywiście nie jest 
tożsame z tym, że te samochody mają po 
Otwocku jeździć – zaznacza prezydent. 
– Chodzi o to, by rejestracja odbywała 
się na otwockich numerach. Będzie się 
to wiązało z korzyściami dla miasta i po-
wiatu czyli wpływem podatków od środ-
ków, transportowych do budżetu – mówi 
Jarosław Margielski. n

Piąty rok bez podwyżki
PODATKI | STAWKI OD NIERUCHOMOŚCI I TRANSPORTU BEZ ZMIAN DLA MIESZKAŃCÓW I PRZEDSIĘBIORCÓW

Od gruntów:
n na których prowadzona jest działalność związana ze zbieraniem, przetwarzaniem 
i unieszkodliwianiem odpadów – 1,34 zł/1m2 powierzchni (w 2023 r.– 1,16 zł/1m2),
n gruntów, na których prowadzona jest inna od powyższej działalność: – 0,88 zł/1m2,
n pozostałych – 0,42 zł/1m2,
Od budynków lub ich części:
n mieszkalnych – 0,73 zł/1m2 powierzchni użytkowej,
n związanych z prowadzeniem działalności gospodarczej oraz od budynków mieszkalnych 
lub ich części zajętych na działalność w zakresie zbierania, przetwarzania i unieszkodliwia-
nia odpadów – 33,10 zł/1 m2 ( w 2023 r.– 28,78 zł/1 m2),
n związanych z prowadzeniem innej od powyższej działalności gospodarczej oraz od budynków 
mieszkalnych lub ich części zajętych na taką działalność – 22 zł/1 m2 powierzchni użytkowej,
n związanych z udzielaniem świadczeń zdrowotnych, zajętych przez podmioty udzielające 
tych świadczeń – 4,61 zł/ 1m2, 
n pozostałych – 7,62 zł/m2,
Stawki w pobliżu składowisk odpadów:
n w stre�e I – 0,01 zł/1m2 powierzchni użytkowej budynków lub ich części mieszkalnych 
i gruntów związanych z tymi budynkami,
n w stre�e II – 0,23 zł/ 1m2 powierzchni użytkowej budynków lub ich części mieszkalnych,

       – 0,13 zł/ 1 m2 powierzchni gruntów związanych z budynkami mieszkalnymi.

PODATEK OD NIERUCHOMOŚCI 2024



4 INFORMATOR MIEJSKI  | NR 10  PAŹDZIERNIK-GRUDZIEŃ 2023

RAPORT MIEJSKI

KAMERY W PRZEJŚCIACH 
PODZIEMNYCH PKP

Na zlecenie miasta w przejściach podziemnych 
pod torami PKP (Majowa, Sosnowa, Filipowicza) 
i w tunelach drogowych są już kamery 
monitoringu. W ramach zadania budżetowego 
„Bezpieczne przejścia dla pieszych na terenie 
Miasta Otwocka wraz z rozbudową systemu 
monitoringu”, � rma zewnętrzna zamontowała 
22 kamery z rejestratorami wraz z podłączeniem 
do systemu Komendy Powiatowej Policji 
w Otwocku. To oznacza poprawę bezpieczeństwa 
mieszkańców i porządku w tych miejscach wraz 
z ochroną mienia. Teraz wszelkie próby dewa-
stacji zostaną zarejestrowane przez czujne 
oko kamery. Miasto Otwock na podstawie 
porozumienia z PKP administruje i utrzymuje 
przejścia podziemne, a właścicielem ich jest PKP. 
Koszt wykonania monitoringu to 47 tys. 214 zł.

PRZEBUDOWA 
UL. PODMIEJSKIEJ

Już niebawem mieszkańcy ul. Podmiejskiej 
będą poruszać się po nawierzchni asfaltowej 
zamiast po gruntowej omijając dziury 
i kałuże. To dzięki przebudowie ul. 
Podmiejskiej (na odcinku od ul. Staszica do 
ul. Szkolnej) o długości ok. 600 m. Koszt 
zadania to 1 mln 188 tys. zł. Na tę inwestycje 
Miasto Otwock pozyskało do� nansowane 
z Urzędu Marszałkowskiego z funduszu: 
„Instrument wsparcia zadań ważnych 
dla równomiernego rozwoju woj. 
mazowieckiego”. Umowa z wykonawcą prac 
jest już podpisana. Ulica Podmiejska będzie 
wykonana z nawierzchni bitumicznej, pobocze 
z płyt EKO, wjazdy i dojścia do furtek z kostki 
betonowej w opornikach. 

Od 13 grudnia miłośnicy jazdy 
na łyżwach mają do dyspozycji 
lodowisko przy Scenie Centrum. 
Zasady korzystania z tej zimowej 
atrakcji, w tym cennik, pozostają 
bez zmian. Nowością jest 
możliwość kupienia biletów online. 
Uczniowie w ramach lekcji WF 
jeżdżą bezpłatnie 

Od kilku lat w sezonie zimowym Miasto 
Otwock zapewnia swoim mieszkań-

com nie lada atrakcję! Miejskie lodowisko 
cieszy się bardzo dużym zainteresowa-
niem nie tylko wśród otwocczan. Sztucz-
na ślizgawka ma najniższe ceny w okolicy, 
a miasto nie dopłaca, wręcz przeciwnie 
– ma z niej zysk. 

Przypomnijmy, że zgodnie z decy-
zją prezydenta Jarosława Margielskie-
go Miasto Otwock zakupiło w 2019 r. 
lodowisko z pełnym wyposażeniem za 
398 tys. 600 zł, zamiast co roku płacić 
za jego wydzierżawienie. Ta inwestycja 
zwróciła się miastu już po dwóch sezo-
nach, bo koszt wynajmu lodowiska to 
ok. 300 tys. zł za sezon, a zysk z biletów 
tra� ł do � rmy wynajmującej.

– Kierujemy się gospodarnością 
w wydatkowaniu środków z budżetu 
miasta. Nie sztuką jest wynajmować 
co roku lodowisko. My postanowili-
śmy zainwestować we własne lodo-
wisko. Rozpoznanie rynku i analiza 

specy� kacji technicznych, żeby kupić 
lodowisko w korzystnej cenie, były bar-
dzo pracochłonne – mówi prezydent 
Jarosław Margielski. 

Dzięki skutecznym działaniom Miej-
skiego Ośrodka Kultury, Turystyki i Spor-
tu udało się pozyskać strategicznego 
sponsora lodowiska – Bank PKO, który 
kwotą 100 tys. zł wsparł to przedsięwzię-
cie. Dzięki temu miasto znacząco ogra-
niczy koszty funkcjonowania lodowiska. 

DLACZEGO 
W CENTRUM?

Lodowisko nie zmienia swojej lokaliza-
cji co do zasady, że ma się znajdować 
w centrum Otwocka, ponieważ wszyst-
kim mieszkańcom do centrum jest naj-
bliżej i tu dojeżdża komunikacja miejska. 
Mody� kacji ulega jedynie położenie lodo-
wiska. W tym sezonie jest zlokalizowane 
bliżej ul. Andriollego w sąsiedztwie tzw. 
małpiego gaju, ze względu na to, że trawa 
w tym miejscu i tak wymagała na wiosnę 
odtworzenia. Przed rozstawieniem lo-
dowiska pracownicy ZGM ściągnęli przy 
pomocy specjalistycznej maszyny trawę 
w rolki i ułożyli ją na terenach przy ul. Po-
wstańców Warszawy i ul. Warszawskiej, 
gdzie zakończyły się inwestycje drogowe. 
W ten sposób miasto nie ponosi dodatko-
wych kosztów, a trawa została ponownie 
wykorzystana w przestrzeni publicznej.

Otwockie lodowisko zapewnia na 
miejscu wypożyczenie łyżew i kasku, 

Lodowisko w centrum

// Lodowisko jest otwarte do godz. 22. Najmłodsi mogą korzystać z misiów do nauki jazdy
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RAPORT MIEJSKI

NOWY CHODNIK PRZY PARKU

W listopadzie rozpoczęła się wymiana chodnika 
w ul. Poniatowskiego  i ul. Filipowicza wzdłuż 
parku miejskiego. Prace ruszyły na bardzo 
zniszczonym fragmencie, gdzie parkowały 
samochody na przeciwko siedziby ZUS. Teraz się 
to zmieni, bo na wysokości budynku powstaną 
miejsca parkingowe. Prace są już na ukończeniu. 
Nowy chodnik w ul. Poniatowskiego będzie 
zbudowany na wzór tego, który znajduje się 
w ul. Pułaskiego i Andriollego, czyli 
z użyciem elementów granitowych. Dzięki temu 
będzie tworzył spójną całość z istniejącym już 
wyremontowanym ciągiem pieszym wokół parku. 
Inwestycję realizuje Powiat Otwocki, a Miasto 
Otwock sporządziło niezbędną dokumentację 
projektową. Remont pozostałego fragmentu 
chodnika w ul. Poniatowskiego (od ul. Narutowicza 
do ul. Pułaskiego) ma się rozpocząć w 2024 r. 

UMOWY NA ULICE PODPISANE

Na mapie drogowej Otwocka zostaną 
wyremontowane dwie kolejne ulice. Umowy 
z wykonawcami robót na kwotę blisko 1,3 mln 
zł są już podpisane. Chodzi o remont dróg: ul. 
Okrzei (na odcinku od ul. Batorego do ul. Hallera) 
oraz ul. Prusa (jedyny niewyremontowany 
dotychczas odcinek od ul. Cybulskiego do 
ul. Prusa). W ramach prowadzonych prac na 
wskazanych odcinkach ul. Okrzei i Cybulskiego 
zostaną wykonane nowe nawierzchnie asfaltowe 
oraz zmodernizowane chodniki. Na te inwestycje 
Miasto Otwock pozyskało do�nansowanie w 
kwocie 830 tys. zł. 

Mieszkaniec Otwocka Szymon Hołownia – lider Polski 2050 – został wybrany 
na urząd Marszałka Sejmu Rzeczpospolitej Polskiej. Tym samym jest drugą 

najważniejszą osobą w państwie. To pierwszy raz w historii Otwocka, kiedy jego 
mieszkaniec sprawuje tak zaszczytną i godną funkcję. 

Serdecznie gratulujemy wyboru i życzymy owocnej pracy dla dobra Rzeczpo-
spolitej Polskiej. n

Marszałek z Otwocka
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można też naostrzyć łyżwy. Dla najmłod-
szych łyżwiarzy są „misie” do nauki jaz-
dy. Można przebrać się i zmienić obuwie 
w specjalnych boksach, jest też stoisko 
z gastronomią. W tym roku bilety na lo-
dowisko można kupić także online na 
stronie www.biletyna.pl. 

Grupy szkolne mogą korzystać ze 
sztucznej ślizgawki bezpłatnie w go-
dzinach od 8 do 15 w ramach lekcji wy-
chowania �zycznego. Od godziny 16 
lodowisko jest dostępne dla wszystkich 
mieszkańców. Ceny pozostają takie same 
jak w poprzednim sezonie (patrz ramka).

Lodowisko otwarte jest siedem dni 
w tygodniu od 8 do 22. Za jego pro-

wadzenie i zorganizowanie odpowia-
da Miejski Ośrodek Kultury, Turystyki 
i Sportu przy współpracy z Otwoc-
kim Przedsiębiorstwem Wodociągów 
i Kanalizacji. n

n bilet ulgowy – 8 zł
n bilet normalny – 10 zł 
n Karta Rodziny 3+ – 6 zł 
n wypożyczenie kasku – 5 zł
n miś – 2 zł
n ostrzenie łyżew – 25 zł

CENNIK LODOWISKA

// Lodowisko jest otwarte do godz. 22. Najmłodsi mogą korzystać z misiów do nauki jazdy

// Teren lodowiska jest przystrojony światełkami i świątecznymi dekoracjami 
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DRÓŻNICZÓWKA W 3D

Dzięki podjętym przez miasto działaniom 
nie ma zagrożenia, że domek dróżnika przy 
ul. Armii Krajowej bezpowrotnie zniknie 
z przestrzeni Otwocka. Została wykonana 
laserowa inwentaryzacja obiektu, która pozwala 
na jego 100 proc. odtworzenie z zachowaniem 
wszystkich detali. To bardzo ważny krok 
w kierunku uratowania tego jednego z 
najstarszych drewnianych obiektów na terenie 
Otwocka i przeniesienia go w nowe miejsce. 
– Posiadamy już kompletną inwentaryzację 
architektoniczno-budowlaną w technologii 
skanowania 3D w wersji papierowej, 
elektronicznej oraz edytowalnej. Ta dokumentacja 
pozwala na odwzorowanie obiektu 1:1 
w dowolnym miejscu z uwzględnieniem 
wszystkich detali oraz parametrów technicznych 
obiektu – mówi Kamil Mazek, zastępca naczelnika 
Wydziału Inwestycji w Urzędzie Miasta Otwocka. 
Aktualnie są analizowane nowe lokalizacje dla 
domku dróżnika. Po wyborze miejsca zostanie 
wykonana dokumentacja projektowa oraz 
uzyskanie pozwolenia na budowę. W budżecie 
miasta jest zabezpieczone 100 tys. zł na ten cel 
z czego 94 tys. 500 zł Otwock pozyskał 
z Rządowego Program Odbudowy Zabytków.

JEDEN WYDZIAŁ 
ZAMIAST DWÓCH

Od 1 grudnia Wydział Ochrony Środowiska Urzędu 
Miasta Otwocka został połączony z Wydziałem 
Gospodarki Komunalnej i Transportu Zbiorowego. 
Dzięki temu zostanie zwiększona efektywność 
pracy z wykorzystaniem dotychczasowego zasobu 
ludzkiego. Nowy wydział nosi nazwę: Wydział 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Komunalnej 
Urzędu Miasta Otwocka i jego naczelnikiem 
jest Karolina Wojnicz. Zostały utworzone 
w nim wewnętrzne zespoły: eko patrolu, 
gospodarowania odpadami i zespół do zadań 
związanych z obsługą targowiska miejskiego. 
Dotychczasowe numery telefonu do wydziałów 
po połączeniu w jeden pozostają bez zmian.  

Nawierzchnia asfaltowa jest już na 
ul. Wiejskiej (na odcinku od ul. Wa-

werskiej do ul. Świderskiej). Warunki 
drogowe znacznie poprawiły się też 
na ul. Białołęckiej (od ul. Wiejskiej do 
ul. Tysiąclecia). Po równej, asfaltowej dro-
dze mogą już jeździć także mieszkańcy 
ul. Kwiatowej. 

Na ukończeniu są prace przy bu-
dowie ul. Świerkowej (na odcinku od 
ul. Żeromskiego do ul. Kochanow-
skiego). Tam na długości ponad 400 
metrów zostanie położona nakładka 
asfaltowa i będzie wykonane pobocze 
chłonne z kruszywa. 

Pod koniec listopada ruszyły pra-
ce drogowe na ul. Ługi (odcinek od 
ul. Wiejskiej za targowiskiem miejskim) 
i równolegle na fragmencie ul. Sosnkow-
skiego. 

Trwa też modernizacja ul. Dwernic-
kiego (na odcinku od ul. Pułaskiego do 
ul. Prądzyńskiego), gdzie wysłużona na-
wierzchnia z trylinki odchodzi w zapo-
mnienie, a w zamian już niebawem bę-
dzie tam równa nawierzchnia asfaltowa. 
Na tę inwestycję długo czekali nie tylko 
okoliczni mieszkańcy, lecz także społecz-
ność miejskiego przedszkola nr 4 przy 
ul. Dwernickiego. Po zakończeniu robót 

Budowa 49 odcinków ulic
Historyczna inwestycja miasta pod względem liczby budowanych nowych 
odcinków dróg w Otwocku. Prace idą zgodnie z harmonogramem. 
Od września dwóch wykonawców prowadzi równolegle roboty drogowe 
na miejskich ulicach, gdzie do tej pory był piach, dziury i trylinka

// Ulica Kwiatowa już z nawierzchnią asfaltową

// Ulica Świerkowa w trakcie budowy
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REMONT 
UL. ARMII KRAJOWEJ

W grudniu rusza długo wyczekiwana 
modernizacja ul. Armii Krajowej (na odcinku 
od ul. Filipowicza do ul. Narutowicza). 
To jedna z głównych i najbardziej zniszczonych 
dróg w naszym mieście. W pierwszym etapie 
wykonawca rozpocznie prace od wymiany 
starych krawężników. Należy spodziewać się 
utrudnień w ruchu na tym odcinku. W kolejnym 
etapie zostanie zerwana stara nawierzchnia, 
wykonana nowa podbudowa jezdni i położona 
nowa nawierzchnia asfaltowa. Inwestycja jest 
�nansowana z budżetu miasta. Na wniosek 
prezydenta Jarosława Margielskiego Rada Miasta 
Otwocka zabezpieczyła na ten cel prawie 3 mln zł.

NOWA STRONA 
INTERNETOWA MIASTA

Zapraszamy do odwiedzenia strony internetową 
Miasta Otwocka www.otwock.pl., która 
przeszła metamorfozę. Poza odświeżeniem 
wyglądu zostały wprowadzone nowe funkcję 
i wskazówki, aby ułatwić mieszkańcom 
załatwienie spraw w urzędzie. Jedną 
z takich opcji jest formularz „zgłoś problem”. 
Nowa strona zawiera także wiele 
ciekawych informacji o mieście 
m.in. historii jak i aktualnych wydarzeń, 
czy bazę gastronomiczną. Będzie na bieżąco 
uaktualniana. Są też tam dostępne wszystkie 
numery bezpłatnego informatora miejskiego 
Otwock.pl. Warto dodać, że została wykonana 
przez pracowników Urzędu Miasta Otwocka 
własnym sumptem w ramach bieżących 
obowiązków, a dotychczasowa strona 
internetowa kosztowała budżet 
miasta ok. 80 tys. zł. 

– raport z postępu prac
z pewnością poprawi się bezpieczeń-
stwo na drodze przy miejskiej placówce, 
zwłaszcza że wyremontowany zostanie 
też zniszczony chodnik. 

Już niebawem z nowej drogi będą 
mogli korzystać także mieszkańcy 
ul. Mazurskiej, gdzie pod koniec listo-
pada rozpoczęły się prace. Na odcinku 
od ul. Wiejskiej do ul. Łukasińskiego 
zostanie wykonana nakładka asfaltowa 
wraz z opornikami i poboczem z kru-
szywa po obu stronach.

Jeśli warunki atmosferyczne nie po-
krzyżują planów drogowcom, to asfalt 
na wspomnianych odcinkach ulic zo-
stanie położony jeszcze w grudniu. 

Na liście kolejnych ulic do bu-
dowy jest ul. Tysiąclecia (od ul. Am-
basadorskiej do ul. Rycerskiej) oraz 
ul. Świderska (od ul. Szkolnej do 
ul. Zielnej). n // Prace na ul. Mazurskiej

// Budowa nawierzchni asfaltowej na ul. Ługi za targowiskiem miejskim

// Modernizacja ul. Dwernickiego przy przedszkolu nr 4
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MODERNIZACJA 
PRZYSTANKU 

Na początku grudnia rozpoczęły się prace 
związane z modernizacją przystanku 
autobusowego w Otwocku-Wólce Mlądzkiej 
przy ul. Żeromskiego, na przeciwko Szkoły 
Podstawowej nr 8. Do tej pory nie było 
w tym miejscu zatoki autobusowej. O budowę 
nowego peronu zgodnie z wytycznymi 
ZTM Warszawa i ustawienie nowej wiaty 
przystankowej dla podróżujących, zabiegał 
radny Rady Miasta Otwocka Radosław 
Kałowski. Zadanie jest �nansowane 
z budżetu miasta. Po zakończeniu prac poprawi 
się bezpieczeństwo kierowców i mieszkańców 
podróżujących transportem zbiorowym. 

SIŁOWNIA PLENEROWA 

Mieszkańcy Otwocka-Jabłonny mają 
miejsce do ćwiczeń pod chmurką. 
Pracownicy grupy remontowo-porządkowej 
Zarządu Gospodarki Mieszkaniowej 
w Otwocku zakończyli montaż siłowni 
plenerowej przy ulicy Narutowicza. 
Urządzenia zostały zakupione z budżetu 
miasta. Jak tylko pogoda pozwala można 
ćwiczyć dowoli. 

Od września pracownicy grupy 
remontowo-porządkowej 
Zarządu Gospodarki 
Mieszkaniowej w Otwocku 
prowadzą na zlecenie miasta 
szeroką akcję likwidacji dzikich 
wysypisk śmieci na terenach 
przy budynkach komunalnych 

W ramach wykonywanych prac po-
rządkowych grupa remontowa 

ZGM usunęła już odpady z kilkudzie-
sięciu gminnych nieruchomości, na 
których stoją budynki komunalne ad-
ministrowane przez ZGM. Były to tere-
ny m.in. przy ul. Moniuszki, Teklińskiej 
i Świerkowej. Na liście dzikich wysypisk 
do likwidacji są kolejne działki. 

Z zakresem wykonywanych i pla-
nowanych prac zapoznają się na bieżą-
co miejscy radni. Podczas jednego ze 
wspólnych wyjazdowych posiedzeń ko-

misji zdrowia i spraw społecznych oraz 
doraźnej komisji ds. nieruchomości 
i przekształceń Rady Miasta Otwocka 
wizytowali tereny z dzikimi wysypiska-
mi do likwidacji. W wizji wzięli również 
udział przedstawiciele wydziału ochro-
ny środowiska i wydziału nieruchomo-
ści Urzędu Miasta Otwocka.

Akcja porządkowa obejmuje też li-
kwidację zniszczonych, drewnianych 
komórek lokatorskich. Pracownicy gru-
py remontowej ZGM montuje w ich 
miejsce nowe, blaszane. Z działek cały-
mi kontenerami wywożą różne śmieci, 
także duże gabaryty, takie jak stare me-
ble oraz zniszczony sprzęt AGD i RTV. 
Po zakończeniu prac teren jest moni-
torowany przez administratorów ZGM, 
którzy sprawdzają by odpady znów się 
nie pojawiły. 

Prace porządkowe prowadzone 
przez ZGM �nansowane są z budżetu 
Miasta Otwocka i pochłonęły już pół 
miliona złotych. n

Koniec dzikich wysypisk
AKCJA MIASTA | PORZĄDKI ZE ŚMIECIAMI I KOMÓRKAMI

// Taki widok na terenach przy budynkach komunalnych to już przeszłość

// Stare i zniszczone komórki lokatorskie zastępowane są nowymi, estetycznymi
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KOLEJNE WYNIESIONE 
SKRZYŻOWANIE 

W połowie grudnia na zlecenie miasta 
rozpoczęły się prace przy budowie 
wyniesionego skrzyżowania 
ul. Kochanowskiego i ul. Świerkowej. 
To znacznie poprawie bezpieczeństwo 
pieszych i kierowców w tej okolicy. Zwłaszcza, 
że w sąsiedztwie jest miejskie przedszkole 
nr 10 „Leśne Skrzaty”, nowe budynki komunalne 
oraz utwardzona nawierzchnia ul. Świerkowej. 
W ramach przebudowy zostanie podniesiona 
tarcza skrzyżowania, co wymusi zmniejszenie 
prędkości nadjeżdżających pojazdów 
i wpłynie na bezpieczeństwo pieszych 
przechodzących przez jezdnię.

BUDKI 
DLA PTAKÓW 

Dzięki uprzejmości 
mieszkańca 
Celestynowa 
w przestrzeni 
publicznej miasta pojawiły się nowe budki dla 
ptaków. Pan Ireneusz zgłosił się do Wydziału 
Ochrony Środowiska Urzędu Miasta Otwocka 
z propozycją przekazania nieodpłatnie 22 
drewnianych budek lęgowych, w tym dwóch 
dla wiewiórek, które własnoręcznie wykonał. 
Zostały one powieszone w parku miejski, 
na terenie urzędu miasta i na skwerze 7. 
Pułku Ułanów. Serdecznie dziękujemy Panu 
Ireneuszowi za ten piękny gest. 

Na sesji 29 listopada Rada Miasta 
Otwocka przyjęła propozycję pre-

zydenta w sprawie odkupu od spad-
kobierców przedwojennej willi Elhade, 
graniczącej ze Szkołą Podstawową nr 3. 

Obecnie toczą się postępowania 
sądowe z właścicielem nieruchomości, 
który skierował roszczenie wobec miasta 
na kwotę ponad miliona złotych odszko-
dowania za bezumowne korzystanie 
z nieruchomości. Miasto odrzuca te argu-
menty, ponieważ od końca marca 1983 r. 
było dzierżycielem tej nieruchomości, 
a to zgodnie z kodeksem cywilnym nie 
stanowi podstawy do odszkodowania. 

W budynku mieszka obecnie pięć 
rodzin. Otrzymywali oni od dłuższego 
czasu pisma z kancelarii prawnej wyna-
jętej przez właściciela nieruchomości 
w sprawie opuszczenia budynku. Groziła 
im eksmisja. 

Prezydent Jarosław Margielski za-
proponował kompromisowe i korzyst-
ne dla wszystkich stron rozwiązanie. 
– Złożyłem przed sądem propozycję 
ugody w formie odkupu przez miasto 
od obecnego właściciela tej nierucho-
mości za kwotę 1,5 mln zł. To rozwią-
zanie pogodzi oczekiwania miasta 
w kwestii zapewnienia lokali lokatorom, 
da gwarancję mieszkańcom budynku 
i położy kres nękania ich rzez kancela-
rie prawne oraz zapewni im gwarancje, 
że nie stracą mieszkań. Ta propozycja 
pogodzi także interes właściciela nie-
ruchomości, który do tej pory nie mógł 

z niej korzystać, ani jej sprzedać ze 
względu na zamieszkujących ją loka-
torów -, że nie stracą mieszkań, a także 
pogodzi interes właściciela nierucho-
mości – wyjaśnił na sesji prezydent.

Radni miasta wyrazili zgodę na od-
kupienie nieruchomości. „Za” nie za-
głosowali tylko radni: Dariusz Piętka, 
Ireneusz Paśniczek i Przemysław Bo-
gusz. Dzięki tej szybkiej decyzji spra-
wę będzie można s�nalizować w naj-
bliższych miesiącach, co pozwoli na 
zawarcie ugody przed sądem. Środki 
na zakup zabytkowej willi i działki 
o pow. 5111 m2 są zabezpieczone 
w budżecie miasta. Gdyby doszło do 
eksmisji lokatorów, to koszty zapewnie-
nia im nowych mieszkań byłyby znacz-
nie większe, niż kwota odkupienia willi 
Elhade wraz z działką, gdzie obecnie 
mieszkają. 

 – Budynek ma piękną formę, jest oka-
zały i stanowi jeden z walorów estetycz-
nych ul. Kościuszki i tej części Otwocka. 
Wymaga rewitalizacji, trzeba też zago-
spodarować teren wokół. Jako właściciel 
nieruchomości będziemy mogli podjąć 
się tych prac – mówi prezydent. 

Dodatkowym atutem zakupu nie-
ruchomości jest możliwość realiza-
cji przez miasto planów związanych 
z rozbudową zaplecza szkoły, która 
sąsiaduje z willą. Umowa przedwstęp-
na zakupu tej nieruchomości między 
miastem, a właścicielem została już 
zawarta. n

Willa Elhade zyska 
nowe oblicze
Miasto Otwock odkupi zabytkową willę „Elhade” przy ul. Kościuszki 30, 
dzięki czemu będzie można uratować popadający w ruinę zabytek 
i zapewnić spokojny dach nad głową mieszkającym tam lokatorom

// Willa Elhade przy ul. Kościuszki 30
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PARKING 
NA UL. ANDRIOLLEGO

Po remoncie w centrum nawierzchni jezdni 
w ul. Andriollego (od ronda do ronda), na zlecenie 
miasta poszerzone zostały miejsca postojowe przy 
ciągu sklepów i aptece. Zlikwidowano też wysoki 
krawężnik, dzięki temu kierowcy mogą tam już 
bez problemu parkować. Na wiosnę na odcinku 
od ul. Sosnowej do ul. Powstańców Warszawy 
zostaną wymienione słupy oświetleniowe 
na stylowe lampy i przebudowana będzie sieć 
energetyczna, co poprawi estetykę ul. Andriollego 
– jednej z głównych ulic w Otwocku.

POMOC DLA STRAŻAKÓW 

Dzięki pozyskanemu przez Miasto Otwock 
wsparciu �nansowemu od Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego, druhny i druhowie ochotnicy 
zostali doposażeni w niezbędny sprzęt, który 
zapewni im większe bezpieczeństwo podczas 
akcji ratowniczych. Wniosek miasta został 
wysoko oceniony i strażacy z OSP Otwock - 
-Wólka Mlądzka otrzymali 20 tys. zł na zakup 
sprzętu specjalistycznego i środków ochrony 
indywidualnej, a strażacy z OSP Otwock- 
-Jabłonna, 20 tys. zł na zakup środków ochrony. 
Uroczyste podpisanie i wręczenie umów odbyło 
się 24 października w Urzędzie Marszałkowskim 
Województwa Mazowieckiego z udziałem 
prezydenta Otwocka Jarosława Margielskiego 
i skarbnik miasta Alicji Matuszewskiej.  

Mieszkańcy Ługów są 
zbulwersowani. Nie rozumieją, 
dlaczego na tym samym osiedlu 
bloki zasilane w ciepło przez 
Otwocki Zakład Energetyki 
Cieplnej (OZEC) mają okresowo 
znacznie niższe rachunki niż 
budynki, do których ciepło 
dostarcza karczewskie KPEC. 
W ostatnim roku ceny ciepła 
w karczewskiej kotłowni opalanej 
miałem węglowym poszybowały 
w górę. Mieszkańcy muszą 
dopłacać po kilkaset złotych, 
a w blokach, gdzie dostawcą 
ciepła jest OZEC, lokatorzy 
mają nadpłaty i otrzymają zwroty. 
Skąd ta różnica?

Mieszkańcy bloków Otwockiej Spół-
dzielni Mieszkaniowej (OSM) na 

osiedlu Ługi byli bardzo zaskoczeni, 
kiedy otrzymali rozliczenia kosztów 
ogrzewania. Niektórzy muszą dopłacić 
od kilkuset do kilku tysięcy złotych. Dla 
niektórych lokatorów, zwłaszcza tych 
mniej zamożnych lub utrzymujących 
się z rent i emerytur, to druzgocąca 
informacja. Nie rozumieją, dlaczego 
lokatorzy bloków OSM, gdzie ciepło 
dostarcza miejska spółka OZEC, nie do-
stali takich dopłat. Ci, którzy oszczędnie 
gospodarowali ciepłem, mają nawet 
nadpłaty!

Prezes OSM Józef Smorąg poinfor-
mował, że w przypadku poprzedniego 
sezonu grzewczego mieszkańcy blo-
ków zasilanych ciepłem przez KPEC 
muszą dopłacić w sumie ponad 1,1 
mln zł, natomiast na osiedlach, gdzie 
ogrzewanie dostarcza OZEC, lokatorzy 

otrzymają zwrot łącznie około 1 mln zł. 
Warto przy tym zaznaczyć, że paliwem 
wykorzystywanym przez KPEC jest miał 
węglowy, natomiast kotłownia OZEC 
korzysta z bardziej ekologicznego gazu 
ziemnego.  

– Uniknęliśmy drastycznych pod-
wyżek za ogrzewanie, ponieważ cały 
czas analizowaliśmy sytuację rynkową. 
Co więcej, wzięliśmy na siebie większą 
odpowiedzialność i zaczęliśmy sami 
kupować paliwo na giełdzie towaro-
wej – mówi Krzysztof Balcerzak, prezes 
OZEC-u. – Dzięki temu kupowaliśmy 
paliwo nawet 2-3 razy taniej niż nie-
którzy dostawcy ciepła na rynku. Nie 
mamy stałych umów, kupowaliśmy 
gaz kwartalnie albo miesięcznie zależ-
nie od spadku lub wzrostu cen, które 
skrupulatnie analizowaliśmy na gieł-
dzie. Występowaliśmy do Urzędu Re-
gulacji Energetyki o zgodę i dzięki tym 
wszystkim dodatkowym i niekonwen-
cjonalnym działaniom uniknęliśmy dra-
stycznych podwyżek dla mieszkańców. 
Wymagało to dużo dodatkowej pracy, 
ale �nalnie się opłaciło, ponieważ lo-
katorzy budynków zasilanych ciepłem 
z OZEC nie odczuli tak bardzo podwy-
żek wynikających z wahań cen na rynku 
paliw – podkreśla prezes miejskiej spół-
ki OZEC Krzysztof Balcerzak. 

Według prezesa OSM odpowie-
dzialny za podwyżki ciepła kupowane-
go tym razem od spółki karczewskie-
go KPEC jest jej zarząd. – Spółdzielnia 
nie miała wpływu na podwyżki. Płaci-
liśmy jedynie faktury, które dostawali-
śmy od KPEC-u – mówi Józef Smorąg. 
– Prezes KPEC-u powinna publicznie 
się z tego wytłumaczyć. Zamówione 
moce ciepła rzeczywiście są niezmien-
ne od kilku lat, od czasu, kiedy zostały 

Osiedle „Ługi” podzielone

// Na osiedlach, gdzie ogrzewanie dostarcza OZEC, lokatorzy otrzymają zwrot łącznie 
ok. 1 mln zł
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Taryfa cieplna, czyli stawka, jaka obowiązuje w danym momencie za ciepło dostarczane do odbiorców, jest zatwierdzana przez Urząd Regulacji 
Energetyki (URE) na określony czas w oparciu o kwotę zapewniającą pokrycie poniesionych kosztów niezbędnych do wytworzenia ciepła. 
Wobec powyższego kwestia ubiegania się ciepłowni o odnowienie koncesji nie ma żadnego wpływu na wysokość ww. stawek (ubieganie 
o koncesje nie zostało jeszcze wszczęte, ponieważ jest na to wystarczająco dużo czasu i jest to formalność). 
Należy jednak zaznaczyć, że wniosek z propozycjami cen taryf ciepła składa do URE zarząd spółki KPEC (przyp. red.). 
Wyższe stawki cen ciepła, zatwierdzone w ubiegłorocznych taryfach, wynikają ze specy�cznej sytuacji panującej w kraju i na świecie. To właśnie 
szalejąca in�acja w kraju powodująca wzrost cen produktów oraz wybuch wojny na Ukrainie spowodowały wzrost cen surowca na rynku paliw. 
Dwa główne składniki niezbędne do wytworzenia ciepła, tj. miał węglowy i energia, podrożały kilkukrotnie. Dla przykładu, w sezonie grzew-
czym 2021/2022 koszt zakupu miału węglowego przez KPEC wynosił ok. 300 zł za tonę, natomiast w sezonie 2022/2023 jego cena drastycznie 
wzrastała, aż do 1850 zł za tonę, czyli sześciokrotnie wyższą. Przełożyło się to znacząco na wysokość taryfy cieplnej. 
Dbając o dobro odbiorców, KPEC zastosowało rozwiązania ochronne cen ciepła wprowadzone przez ustawodawcę, dzięki czemu wysokość 
taryfy dla mieszkańców uległa obniżeniu. Spółka mogła zastosować jeden z mechanizmów ochronnych przewidzianych ustawą: pierwszy 
zakładał wzrost ceny za ciepło na poziomie maksymalnie 40% w stosunku do taryfy obowiązującej 30 września 2022 r. W naszym przypadku 
nie byłoby to jednak korzystne rozwiązanie dla mieszkańców, ponieważ stosując ten mechanizm, cena wyniosłaby ok. 167 zł/GJ. Z powyższego 
rozwiązania skorzystała otwocka ciepłownia, której taryfa na tamten czas nie została jeszcze zmieniona przez URE. Niestety, w przypadku 
KPEC nie było to możliwe, ponieważ URE przyjął nową taryfę dla spółki w czerwcu 2022 r., gdy rząd nie ogłosił jeszcze uregulowań dotyczących 
mechanizmów ochronnych. 
Jeśli chodzi o KPEC, rozwiązaniem najkorzystniejszym dla mieszkańców było zastosowanie drugiego mechanizmu, który polega na sztywnym 
ustaleniu kwot przez ustawodawcę na poziomie 103,82 zł/GJ.
W ocenie spółki uregulowania ogólnokrajowe są skrajnie niesprawiedliwe, czego dowodem jest przykład ciepłowni karczewskiej i otwockiej. 
W przypadku KPEC dopłata ze strony państwa wynosiła zaledwie kilkadziesiąt złotych do 1 GJ, a w przypadku ciepłowni otwockiej było to 
ponad 200 zł. Bez zmian w regulacjach państwowych spółka nie będzie w stanie w sposób zauważalny obniżyć cen ciepła. Wobec powyższego 
wystąpiliśmy do Ministerstwa Klimatu i Środowiska, aby pochylono się nad przedmiotową sprawą i wypracowano rozwiązania korzystne dla 
wszystkich mieszkańców. 
Co istotne, informacja o nowej tary�e została przekazana Otwockiej Spółdzielni Mieszkaniowej już w czerwcu 2022 r., wobec czego spółdziel-
nia, posiadając taką wiedzę, mogła urealnić zaliczki na centralne ogrzewanie analogicznie do innych odbiorców, tj. wspólnot mieszkaniowych. 
Zmiana zaliczek spowodowałaby, iż obecnie mieszkańcy nie musieliby wnosić dodatkowych opłat do rachunków za ogrzewanie lub byłyby one 
nieznaczne. Ponadto spółce KPEC nie jest znany sposób dokonywania szczegółowych rozliczeń poszczególnych mieszkań, w związku z czym 
ciepłownia nie jest w stanie potwierdzić, czy zostały one wykonane prawidłowo. Średnia cena wytwarzania ciepła dostarczana przez spółkę do 
odbiorców w okresie rozliczeniowym 2022/2023 kształtowała się na poziomie 119,56 zł/GJ od 01.07.2022 r. do 30.09.2022 r. oraz 103,82 zł/GJ 
od 01.10.2022 r. do 31.05.2023 r.
Prezes OSM wyjaśnia, że nie mógł urealnić zaliczek, ze względu na podjętą uchwałę rady nadzorczej OSM określającą mak-
symalny poziom wzrostu zaliczek za ciepło. (przyp. red.).
Pragniemy zapewnić, że dokładamy wszelkich starań, żeby zależne od nas koszty wytworzenia ciepła były na jak najniższym poziomie, tak aby 
opłaty dla mieszkańców były jak najniższe. Złożony w ostatnim czasie przez spółkę wniosek taryfowy do Urzędu Regulacji Energetyki przewi-
duje, że stawka za ciepło dla KPEC Sp. z o.o. będzie niższa niż dotychczas, co jest efektem m.in. zmniejszenia ceny miału węglowego na rynku 
paliw, a także jeszcze większej optymalizacji kosztów spółki.

PREZES KPEC SYLWIA WIĘCŁAWSKA:

zrobione w budynkach docieplenia. 
Przez te wszystkie lata nie było z tym 
żadnego problemu, dopóki KPEC nie 
podniosło jednorazowo taryf do tak 
wysokiego poziomu (głównie w okre-
sie od lipca do końca grudnia 2022 
r.). Gdyby nie ta podwyżka, to przy 
podobnym jak w poprzednich latach 
poziomie zamówionego ciepła nadal 
mielibyśmy nadpłaty. Nie ma tu winy 
spółdzielni, tym bardziej że u otwoc-
kiego dostawcy ciepła (OZEC-u) w tym 

samym okresie mamy nadpłaty – wy-
jaśnia prezes OSM. 

Zwróciliśmy się do kierownika dzia-
łu komunalnego KPEC-u Mateusza 
Stanaszka, który jest też radnym Rady 
Miejskiej w Karczewie, z prośbą o wy-
jaśnienie tej sytuacji. Odmówił jednak 
komentarza i odesłał nas do prezes za-
rządu KPEC-u Sylwii Więcławskiej, która 
przesłała oświadczenie w tej sprawie. 

Najbardziej poszkodowani czują 
się mieszkańcy budynków, do których 

ciepło dostarcza KPEC. Rozważają 
podjęcie kroków prawnych. Do lutego 
2024 r. muszą oni uregulować rachunki 
za ciepło. 

Przykład ten pokazuje, jak duży 
wpływ na zarządzenie miejskimi spół-
kami mają decyzje podejmowane 
przez prezydenta Otwocka czy burmi-
strza Karczewa. W przypadku OZEC-u 
odważne decyzje prezesa uchroni-
ły mieszkańców przed drastycznymi 
podwyżkami. n
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W listopadzie na skrzyżowaniu ulic 
Batorego, Karczewskiej i Matejki 

rozpoczęła się budowa ronda przez Po-
wiat Otwocki. W styczniu planowane jest 
całkowite jego zamknięcie. 

– Wykonawca rozpoczął prace od 
usunięcia kolizji z sieciami telekomunika-
cyjnymi, energetyką, gazem itd. – mówi 
Marcin Kasprzak z Zarządu Dróg Powia-
towych. Ten etap robót powinien zakoń-
czyć się w grudniu. Na początku 2024 r. 
zamknięte dla ruchu zostanie już całe 
skrzyżowanie. – Zimy są teraz łagodniej-
sze, więc liczymy na to, że warunki at-
mosferyczne pozwolą na prowadzenie 
dalszych robót. Zamknięcie skrzyżowa-
nia planujemy dopiero po nowym roku 
– wyjaśnia Kasprzak.

Zakres prac obejmuje także dosto-
sowanie jezdni dojazdowych, chodni-
ków i ścieżki rowerowej. Planowane jest 
też wybudowanie miejsc postojowych 
przy ul. Batorego (naprzeciwko szpita-
la) oraz zatoki autobusowej przy ul. Kar-

czewskiej (naprzeciwko postoju taksó-
wek). Koszt inwestycji to 5 mln 700 tys. zł, 
z czego 700 tys. zł przekazało Miasto 
Otwock w ramach pomocy �nansowej 
powiatowi. Termin zakończenia budowy 
ronda to wiosna 2024 r. n

Budowa ronda przy szpitalu powiatowym

Trwające postępowanie sądowe to 
efekt konsekwentnie realizowanych 

działań prezydenta Jarosława Mar-
gielskiego i Rady Miasta Otwocka, aby 
rozwiązać problem funkcjonowania 
na terenie Otwocka �rm śmieciowych 
i uciążliwości z tym związanych. 

Miasto Otwock złożyło do sądu po-
zew o uchylenie uchwały zgromadzenia 
wspólników Amest Otwock dotyczą-
cej wydłużenia czasu funkcjonowania 
spółki (składowiska) z 30 do 89 lat. Ta 
uchwała została podjęta w poprzedniej 
kadencji przy rekomendacji rady nad-
zorczej spółki, w której miasto miało 
większość przedstawicieli (byli wskazani 
przez ówczesnego prezydenta Zbignie-
wa Szczepaniaka). Uchwała zgromadze-
nia wspólników spółki została przyjęta 
przy sprzeciwie Miasta Otwocka (po 
tym, jak prezydenta Szczepaniaka zo-
bligowała do tego rada miasta z prze-
wodniczącym Jarosławem Margielskim 
na czele). Uchwała nie uwzględniała 
przeliczenia wartości udziałów miasta 
w spółce (33 proc.), ze względu na wy-
dłużenie okresu użytkowania gruntów 
o 59 lat których właścicielem jest mia-
sto, nie wspominając o ogólnym sprze-
ciwie mieszkańców Otwocka z uwagi na 
uciążliwości odorowe składowiska.

Wyrokiem z 1 czerwca 2021 r. Sąd 
Okręgowy w Warszawie oddalił powódz-

two miasta. Prezydent Margielski zło-
żył jednak apelację od tego wyroku i 30 
czerwca 2022 r. sąd apelacyjny uchylił 
wyrok sądu okręgowego i przekazując 
sprawę do ponownego rozpatrzenia. 
W uzasadnieniu sąd podzielił stanowisko 
miasta oraz złożoną przez obecnego pre-
zydenta obszerny materiał dowodowy. 

Sąd Najwyższy postanowieniem 
z 24 stycznia 2023 r. uchylił wyrok sądu 
apelacyjnego z 30 czerwca 2022 r. 
Co istotne, w swoim wyroku nie zane-
gował argumentacji podnoszonej przez 
miasto i uwzględnionej przez sąd ape-
lacyjny, a odniósł się jedynie do kwestii 
proceduralnych dotyczących postę-
powania przed sądem apelacyjnym. 
W ocenie Sądu Najwyższego przy tak 
obszernej argumentacji i przytoczonych 
dowodach  w uzasadnieniu wyroku, sąd 
apelacyjny powinien orzec i wydać wyrok, 
a nie przekazywać sprawę do ponow-
nego rozpatrzenia. Dlatego też, zgodnie 
z ww. wyrokiem Sądu Najwyższego, sąd 
apelacyjny został zobligowany do wyda-
nia wyroku w sprawie wydłużenia okresu 
funkcjonowania spółki Amest Otwock 
z 30 do 89 lat. 

Rozprawa w sądzie apelacyjnym, 
1 grudnia, była zdalna. Na wniosek 
prezydenta mogli w niej uczestniczyć 
mieszkańcy. W budynku OSP Otwoc-
k-Jabłonna zostało zorganizowane 

przez pracowników Biura Zarządzania 
Kryzysowego, Spraw Obywatelskich 
i Informacji Niejawnych Urzędu Miasta 
Otwocka miejsce, gdzie mogli obejrzeć 
na żywo trwającą rozprawę. 

Wyrok nie zapadł, ale sąd dopuścił 
istotny dowód w sprawie – przesłucha-
nie wskazanych przez miasto świadków. 
Mowa tu o byłym prezydencie Otwocka 
Andrzeju Zygule i jego zastępcy, którzy 
w 1996 r. byli odpowiedzialni jako or-
gan wykonawczy miasta za negocjacje 
i podpisanie umowy powołania spół-
ki Amest Otwock (wtedy jeszcze Sater 
Otwock). 

– To będą bardzo istotne zeznania, 
które potwierdzą to, co jest w protokołach 
z sesji ówczesnej rady miasta, że spółka 
w momencie powoływania miała istnieć 
30 lat. Wszystkie strony były tego świado-
me w momencie podpisywania umowy 
o tym też świadczą dokumenty, które 
przedstawiłem jako dowody w sprawie, 
a pominął je mój poprzednik – mówi pre-
zydent Jarosław Margielski. 

Kolejna rozprawa odbędzie się 23 lu-
tego o godz. 9.00. – Wystąpimy do sądu 
o zgodę na udział publiczności. Linku do 
rozprawy niestety nie możemy rozesłać, 
ponieważ sąd nie wyraża na to zgody, ale 
będzie można przyjść do budynku OSP 
Otwock-Jabłonna i uczestniczyć w trans-
misji – zapowiada prezydent. n

SĄD | OTWOCK UZDROWISKIEM, A NIE WYSYPISKIEM!
1 grudnia odbyła się rozprawa w kluczowej dla Otwocka sprawie wydłużenia okresu funkcjonowania spółki 
Amest Otwock, a tym samym składowiska odpadów w Otwocku-Świerku z 30 do 89 lat. Sąd przychylił się 
do wniosku miasta i przesłucha zgłoszonych świadków
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Leśny Park „Wiejska”, „Stacja 
rekreacja”, strefy edukacyjne 
i sportowe przy szkołach, 
doposażenie bibliotek czy 
poprawa bezpieczeństwa 
na drogach – to tylko kilka 
przykładów projektów 
zrealizowanych w Otwocku 
w ramach budżetu
obywatelskiego. Do 15 grudnia 
mieszkańcy mogli zgłaszać 
projekty w kolejnej edycji 
programu. Do podziału jest 
rekordowa kwota ponad 1,6 mln zł!

Otwocki Budżet Obywatelski daje 
mieszkańcom bezpośrednią moż-

liwość wyboru realizowanych przez 
miasto zadań. Dzięki temu mogą mieć 
wpływ na to, jak zmieni się ich najbliż-
sze otoczenie za sprawą zgłoszonych 
przez nich inicjatyw.

Po dwuletniej przerwie spowodo-
wanej pandemią COVID-19, kryzysem 
na rynku budowlanym oraz inflacją 
wywołaną wojną w Ukrainie opóźniła 
się realizacja zwycięskich projektów 
w ramach poprzednich edycji budżetu 
obywatelskiego. W tym roku program 
został reaktywowany.

 – Bardzo się cieszę, że Otwocki Bu-
dżet Obywatelski został wznowiony 
i mam nadzieję, że będzie już co roku 
kontynuowany. Mieszkańcy mogą 
znów decydować, na co będzie prze-
znaczona niemała pula środków 
z budżetu miasta na realizację ich pro-
jektów – mówi prezydent Jarosław 
Margielski, który był inicjatorem bu-
dżetu obywatelskiego jako przewod-
niczący Rady Miasta Otwocka.

PROJEKTY ZGŁOSZONE
25 października otwoccy radni podjęli 
na sesji uchwałę w sprawie konsulta-
cji społecznych dotyczących budżetu 
obywatelskiego na rok 2024. Do roz-
dysponowania jest 1 mln 660 tys. zł. 
Ta ogólna pula środków zostanie po-
dzielona na kilka projektów w ramach 
pięciu progów kwotowych (szczegóły 
w ramce).

Od 15 listopada do 15 grudnia 
mieszkańcy Otwocka mogli zgłaszać 
swoje projekty na specjalnym  formula-
rzu dostępnym w wersji elektronicznej 
lub papierowej w Wydziale Organiza-

cyjnym i Spraw Pracowniczych Urzędu 
wMiasta Otwocka.

W kolejnym etapie odbywa się we-
ryfikacja projektów pod względem 
formalnym i merytorycznym przez ze-
spół opiniujący powołany przez pre-
zydenta. Projekty, które pozytywnie 
przejdą weryfikację zostaną poddane 
pod głosowanie. O wyborze projek-
tów do realizacji zdecydują mieszkań-
cy w głosowaniu. 

ZASADY GŁOSOWANIA
Głosy będzie można oddawać w punk-
tach wyznaczonych przez prezydenta 
i podanych do publicznej wiadomości 
do 5 stycznia 2024 r.

Głosowanie na projekty będzie 
możliwe też drogą elektroniczną za 
pośrednictwem strony internetowej 
www.otwock.budzet-obywatelski.org.

Do 18 stycznia 2024 r. zostanie ogło-
szona ostateczna lista projektów, które 
po wery�kacji formalnej i merytorycznej 
zostaną zakwali�kowane i będą mogły 
zostać poddane pod głosowanie.

Na karcie będą wypisane tytuły 
wszystkich projektów, zakwali�kowa-
nych do głosowania. Mieszkańcy mogą 
wskazać dowolną liczbę projektów ale 
ich łączna wartość nie może przekroczyć 
1 mln 660 tys. zł.

Przez 21 dni od daty ogłosze-
nia listy projektów mieszkańcy 
będą mogli głosować na zgłoszone 
pomysły.

LISTA ZWYCIĘZCÓW
Na podstawie wyników głosowania 
zostanie określona lista rankingo-
wa: w kolejności od największej do 
najmniejszej liczby punktów uzyska-
nych w głosowaniu.

Do realizacji zostaną zakwalifiko-
wane projekty, których suma ogó-
łem – licząc od pierwszego projektu 
– nie przekroczy 1 mln 660 tys. zł.

Zwycięskie projekty będą ogło-
szone do 15 lutego 2024 r., a na-
stępnie wprowadzone do budżetu na 
sesji rady miasta do realizacji na rok 
2024. n

Otwocki Budżet Obywatelski 2024 
AKCJA MIASTA | MIESZKAŃCY ZDECYDUJĄ, NA CO ZOSTANIE WYDANE PONAD 1,6 MLN ZŁ

1) nie był uprawniony do głosowania,
2) wziął udział w głosowaniu kilkukrotnie, wówczas wszystkie oddane przez niego głosy 
są nieważne,
3) nie przydzielił na karcie do głosowania żadnych punktówm,
4) oddał głos na kilka projektów, których łączna wartość przekracza kwotę 1 mln 660 tys. zł,
5) podał niepełne lub niezgodne ze stanem faktycznym dane osobowe,
6) nieczytelnie wypełnił kartę do głosowania w zakresie danych osobowych, uniemożli-
wiając identy�kację osoby oddającej głos,
7) oddał głos po terminie głosowania określonym w harmonogramie budżetu obywatelskiego.

GŁOS JEST TRAKTOWANY JAKO 
NIEWAŻNY, JEŚLI GŁOSUJĄCY:

1) do 800 tys. zł – maksymalnie jeden projekt
2) do 400 tys. zł – maksymalnie dwa projekty (przy wykorzystaniu progu 1)
3) do 150 tys. zł – maksymalnie dwa projekty (przy wykorzystaniu progu 1 i 2)
4) do 50 tys. zł – maksymalnie dwa projekty (przy wykorzystaniu progu 1 i 2 i 3)
5) do 20 tys. zł – maksymalnie trzy projekty (przy wykorzystaniu progu 1 i 2 i 3 i 4)

PIĘĆ PROGÓW KWOTOWYCH PROJEKTÓW 
W BUDŻECIE OBYWATELSKIM
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Od blisko pięciu lat obecne wła-
dze Miasta Otwocka kontynu-
ują sprawę, którą odziedziczono 

w spadku po poprzednikach. Chodzi 
o złożony w 2016 r. pozew do sądu 
przez spółkę Hydrosfera Józefów 
przeciwko Otwockiemu Przedsię-
biorstwu Wodociągów i Kanaliza-
cji (OPWiK). Jest to wynik braku 
porozumienia poprzednich władz 
spółki OPWiK z Hydrosferą Józe-
fów, a wcześniej między ówczesny-
mi włodarzami Otwocka i Józefowa. 
Według Hydrosfery w latach 2011
–2018 OPWiK zawyżało stawki za od-
biór ścieków dla Józefowa.

ZAPRZEPASZCZONE 
POROZUMIENIE

Mimo podejmowanych w tamtych la-
tach prób przez władze Józefowa nie 
udało się polubownie załatwić sprawy 
z ówczesnym zarządem spółki OPWiK 
reprezentowanym przez Mieczysława 
Kostyrę i Grażynę Osicę. Jednoosobowe 
zgromadzenie wspólników reprezento-
wał ówczesny prezydent Otwocka Zbi-
gniew Szczepaniak. 

– W maju 2016 r. zwołaliśmy sesję nad-
zwyczajną w PMDK z udziałem władz 
Józefowa i poprosiliśmy, aby wstrzymali 
się z decyzją o budowie własnej oczysz-
czalni, gdyż otwocka jest w stanie przy-

jąć ścieki także z Józefowa i Celestynowa. 
W wyniku naszych działań udało się 
doprowadzić do sytuacji, w której 
Józefów zadeklarował wstrzymanie 
się na dwa miesiące z procesem budo-
wy własnej oczyszczalni. Zarząd spółki 
OPWiK zaprzepaścił możliwość dal-
szych rozmów dotyczących zawarcia 
porozumienia. Bagatelizowano wtedy 
tę sprawę – przypomina prezydent 
Jarosław Margielski, który był wówczas 
przewodniczącym Rady Miasta Otwoc-
ka i ostrzegał wraz z radnymi ówczesne-
go prezydenta przed tragicznymi kon-
sekwencjami prowadzonej wtedy przez 
OPWiK polityki. Nie zmieniło to jednak 

Proces sądowy Hydrosfery 
Józefów z miejską spółką OPWiK
 SĄD | FINAŁ SPRAWY SPRZED SIEDMIU LAT CORAZ BLIŻEJ

Czy Miasto Otwock i w konsekwencji mieszkańcy będą musieli zapłacić 14 mln zł 
odszkodowania za działania poprzedniego zarządu spółki OPWiK i władz Otwocka ubiegłej 
kadencji? W najbliższym czasie ma zapaść wyrok sądu apelacyjnego w sprawie sprzed 
siedmiu lat z powództwa józefowskiej spółki Hydrosfera
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kierunku działań ówczesnego prezy-
denta i zarządu spółki, którzy ignoro-
wali stanowisko władz Józefowa.

NIEKORZYSTNY WYROK 
I APELACJA

Brak rozmów, buta i arogancja ówczesne-
go zarządu OPWiK doprowadziły do tego, 
że 22 listopada 2022 r. w Sądzie Okręgo-
wym w Warszawie zapadł wyrok I instan-
cji w sprawie wytoczonej przez spółkę 
Hydrosfera przeciwko OPWiK. Był on nie-
korzystny dla otwockiej spółki i zakładał 
zapłacenie ok. 14 mln zł odszkodowania. 
Miasto Otwock złożyło apelację, w której 
podkreślono, że Hydrosfera jako spółka 
nie poniosła straty w związku z działania-
mi reprezentującego OPWiK Mieczysława 
Kostyry, ponieważ wszystkie ponoszone 
koszty przerzucała na mieszkańców Jó-
zefowa. Brak straty po stronie Hydrosfery 
potwierdzają jej sprawozdania �nanso-
we. OPWiK kwestionowało też opinię 
biegłej, która – wskazując cenę, jaką 
jej zdaniem powinna płacić Hydrosfera 
– pominęła najważniejsze okoliczności, 
tj. koszty, jakie OPWiK poniosło w związ-
ku z rozbudową oczyszczalni.

– Dzisiaj musimy bronić przed są-
dem dokumentów i polityki spółki, 
którym się sprzeciwialiśmy, będąc 
w Radzie Miasta Otwocka. Sytuacja jest 
bardzo trudna. Jeżeli wyrok się uprawo-
mocni i OPWiK będzie musiało zapła-
cić odszkodowanie spółce Hydrosfera 
z Józefowa, to za decyzje z tamtego 
okresu (2011-2018) przyjdzie nam te-
raz zapłacić. Tak zakończą się działa-
nia, o których przestrzegaliśmy już 
w 2016 r., kiedy bez zgody rady miasta 
poprzedniej kadencji ówczesny zarząd 
spółki OPWiK, powołany przez radę nad-
zorczą wydelegowaną przez prezydenta 
Szczepaniaka, rozbudował oczyszczalnię 
ścieków – zwraca uwagę prezydent Jaro-
sław Margielski. 

DZIAŁANIA NAPRAWCZE 
W OPWiK

Ta sprawa sądowa to ostatnia rzecz, 
która w wyniku działań poprzednie-
go zarządu i poprzednich władz mia-
sta nadal zagraża spółce, a w efekcie 
mieszkańcom Otwocka. Obecny zarząd 
OPWiK robi wszystko, aby nie podwyż-
szać cen wody i ścieków dla mieszkań-
ców. Wdrożono szereg działań mają-
cych na celu optymalizację kosztów 
w miejskiej spółce. 

Liczba i skala nieprawidłowości 
w funkcjonowaniu OPWiK do 2018 r. 
skłania do stwierdzenia, że w istocie 
spółka ta przypominała wówczas pry-
watny folwark, a nie przedsiębiorstwo 
służące mieszkańcom. Po wyborach 
samorządowych w listopadzie 2018 

r. nowy zarząd i rada nadzorcza każdy 
element funkcjonowania spółki pod-
dała analizie i wprowadziła działania 
naprawcze. 

W ramach restrukturyzacji zarząd-
czej prowadzonej przez obecny zarząd 
liczba pracowników spółki spadła z 137 
osób w 2018 r. do 100 osób na koniec 
2022 r. (spadek o 27,1 proc.), a wydat-
ki na wynagrodzenia zmniejszyły się 
z 11,81 mln zł w 2018 r. do 7,93 mln zł 
w 2022 r. (spadek o 32,85 proc.).Trzeba 
przy tym zaznaczyć, że zmniejszenie 
liczby pracowników nie wpłynęło nega-
tywnie na funkcjonowanie spółki i nie 
stanowiło przeszkody w realizacji zadań 
własnych OPWiK. 

W latach 2019–2021 na stacji zlew-
nej ścieków dowożonych przepro-
wadzono szereg działań związanych 
z optymalizacją procesów pomiaro-
wych i poprawą ich efektywności. 
W tę sprawę zaangażował się osobiście 
prezydent Jarosław Margielski, któ-
ry po przeprowadzonej analizie zlecił 
w spółce wprowadzenie procedur, 
rozwiązań technicznych, pomiarów la-
boratoryjnych i analizy statystycznej 
dotyczących opomiarowania zrzuca-
nych ścieków na otwockiej oczyszczalni 
OPWiK. To wszystko przyczyniło się do 
zbilansowania kosztów oczyszczania 
i wygenerowania dodatkowego zysku 
dla spółki w 2022 r., który mimo mniej-
szej ilości zrzuconych ścieków wzrósł 
o ponad 1,6 mln zł w stosunku do 2018 r.

Spółka podjęła także decyzję o zre-
zygnowaniu z utrzymywania części biu-
rowej w budynku przy ul. Karczewskiej 
i przeniesieniu jej na teren oczyszczalni 
przy ul. Kraszewskiego. Zwolniony bu-
dynek został natomiast zaadaptowany 
na miejski żłobek z korzyścią dla miesz-
kańców Otwocka, a spółce pozwoliło to 
ograniczyć bezcelowe i ekonomicznie 
nieuzasadnione koszty utrzymywania 
dwóch siedzib. 

Wyeliminowano również zjawisko 
podnoszenia absurdalnych wydatków 
w spółce. Nie ma już mowy o zaku-
pach drogich alkoholi, wycieczkach 
zagranicznych, �kcyjnych szkoleniach 
czy nieuzasadnionych zakupach, co 
niestety miało miejsce do 2018 r. 
W wyniku tych działań zostały wszczęte 
bądź zakończone postępowania kar-
ne zainicjowane przez obecny zarząd 
w stosunku do poprzednich władz spół-
ki OPWiK. 

Przed Sądem Okręgowym Warsza-
wa-Praga w Warszawie toczy się sprawa 
karna przeciwko byłemu prezesowi za-
rządu Mieczysławowi Kostyrze o prze-
stępstwo z art. 296 par. 1 k.k. (wyrządze-
nie szkody w obrocie gospodarczym), 
w której OPWiK sp. z o.o. jest oskar-

życielem posiłkowym. Kolejny ter-
min rozprawy został wyznaczony na 
19 grudnia 2023 r. Natomiast była pro-
kurent spółki Grażyna Osica została już 
prawomocnie skazana na rok więzienia 
w zawieszeniu na dwa lata i musiała wy-
płacić na rzecz OPWiK odszkodowanie. 

MIEJSKA SPÓŁKA WALCZY 
DO KOŃCA

Te i inne działania pozwoliły zabez-
pieczyć interes spółk OPWiK, ale sytu-
acja pozostaje bardzo trudna z uwagi 
na spodziewany wyrok sądu II instancji 
w sprawie Hydrosfery Józefów.

– Postępowanie prezesa Kostyry 
wobec Hydrosfery było z gruntu nie-
właściwe. Osobiście dziwię się również 
ówczesnemu prezydentowi Otwocka 
Zbigniewowi Szczepaniakowi, że nie 
wykorzystał swoich uprawnień właści-
cielskich i nie zastopował szkodliwej 
działalności prezesa OPWiK nie tylko 
wobec najważniejszego partnera biz-
nesowego, jakim była Hydrosfera, ale 
i sąsiada, jakim jest Józefów i jego 
mieszkańcy. Efekt wszyscy dziś zna-
my. Józefów postanowił wybudować 
własną oczyszczalnię i odciąć się od 
OPWiK, co oznaczało dla spółki spa-
dek przychodów o przeszło 21 proc. 
To strategiczna porażka Otwocka, za 
którą odpowiadają ówczesny prezy-
dent Zbigniew Szczepaniak i były prezes 
spółki OPWiK Mieczysław Kostyra. Mam 
jednak nadzieję, że sąd apelacyjny po-
dzieli naszą argumentację. Hydrosfera 
jako spółka nie poniosła szkody finan-
sowej w związku z działaniami OPWiK. 
Pobierała bowiem od swoich odbior-
ców wszystkie koszty, jakie wynikały 
z umowy z OPWiK. Oznacza to, że każ-
da kwota otrzymana od OPWiK będzie 
dla niej nadzwyczajnym zyskiem, a nie 
pokryciem strat. Czekamy na ogłosze-
nie wyroku – mówi prezes OPWiK Ma-
teusz Rojek. 

Jeżeli sąd II instancji podtrzyma 
obecny wyrok i OPWiK będzie mu-
siało przekazać Hydrosferze ok. 14 
mln zł, postawi to spółkę w trudnej 
sytuacji. Nie ma oczywiście mowy 
o jakimkolwiek zaprzestaniu czy 
ograniczeniu działalności wodno-ka-
nalizacyjnej, ale spółka i miasto mu-
szą być przygotowane na najgorszy 
scenariusz.

23 listopada na posiedzeniu niejaw-
nym miał zapaść wyrok sądu apelacyj-
nego z powództwa spółki Hydrosfera 
z Józefowa. Jednak dzień wcześniej 
(22 listopada) sąd jednoosobowo pod-
jął decyzję, że kieruje sprawę do składu 
trzyosobowego i jednocześnie odwołał 
posiedzenie z 23 listopada. Czekamy na 
nowy termin i �nał tej sprawy. n
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Czy popadający w ruinę budynek 
przy ul. Czaplickiego 7 – dawna 
willa Racówka – zostanie 
w końcu  uratowany? Szansa na 
rewitalizację pojawiła się dzięki 
współpracy Miasta Otwocka 
z Instytutem Dziedzictwa i Myśli 
Narodowej, który za 3,5 mln zł 
miał wyremontować zabytek 
i utworzyć w nim swoją � lię. Miała 
tam powstać m.in. izba pamięci 
po ojcu niepodległości Ignacym 
Janie Paderewskim. Wojewoda 
mazowiecki uchylił jednak w trybie 
nadzorczym uchwałę Rady Miasta 
Otwocka w tej sprawie

Od około dwóch lat zabytkowy bu-
dynek dawnej willi Racówka jest 

wyłączony z użytkowania z uwagi na 
zły stan techniczny. Powstał on w la-
tach 20. ubiegłego wieku. Mieścił się 
tam m.in. sąd, później jego pomiesz-
czenia zajmowały m.in. otwockie sto-
warzyszenia i organizacje. Teraz zaby-
tek, który pamięta niejedną historię 
naszego miasta, popada w ruinę na 
naszych oczach, bo koszty jego remon-
tu są ogromne. Miasto znalazło jednak 
sposób, jak uratować i odrestaurować 
ten jednen z piękniejszych budynków 
w Otwocku i ponownie udostępnić go 
mieszkańcom.  

Dzięki współpracy z Instytutem 
Dziedzictwa i Myśli Narodowej pozy-
skane 3,5 mln zł posłużą na zrewitali-
zowanie budynku i przekazanie go do 
celów społecznych. Eksponaty, które 
miały tra� ć do Otwocka, są związane 
z jednym z głównych ojców niepodle-
głości Ignacym Janem Paderewskim. 
W budynku ma powstać m.in. izba pa-
mięci poświęcona Paderewskiemu, 
w skład której wchodziłoby ok. 100 ar-
tefaktów i pamiątek, m.in. oryginalne 
dokumenty, fotogra� e z wizerunkiem 
artysty, kartki pocztowe, koresponden-
cja, przedmioty codziennego użytku, 
meble, śpiewniki, instrumenty, a przede 
wszystkim fortepian marki Bösendorfer 
pochodzący z okresu ok. 1850-1860, 

który znajdował się w szwajcarskiej po-
siadłości kompozytora. IDMN pozyskał 
kolekcję dzięki wsparciu � nansowemu 
Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Na-
rodowego oraz staraniom Ambasady 
RP w Bernie. Pamiątki po kompozyto-
rze mają szczególne znaczenie dla pol-
skiej kultury i tożsamości narodowej. 

Budynek dawnej willi Racówka, 
gdzie powstałaby � lia Instytutu, miał 
być przeznaczony także na działalność 
edukacyjną i wystawienniczą. Po zreali-
zowaniu tego projektu byłby to kolejny 
punkt na mapie kulturalnej Otwocka 
i nie lada gratka nie tylko dla miłośni-
ków historii.

15 listopada podczas nadzwyczaj-
nej sesji rady miasta została podję-

Co dalej z zabytkową 
willą Racówką?                                                                                           

// Na rewitalizację budynku miasto miało pozyskać 3,5 mln zł
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n umowę, która została zawarta z Instytutem do 2033 r. można rozwiązać po roku, 
ale nie wcześniej niż po przekazaniu środków na rewitalizację budynku willi Racówka. 
Nie ma mowy o żadnym „zabetonowaniu Instytutu”, 
n Miasto Otwock miało pozyskać 3,5 mln zł na rewitalizację zabytkowej willi Racówka. 
Do tej pory pomimo składanych wniosków o do�nansowanie nie udało się zdobyć środ-
ków na uratowanie tego prawie 100-letniego budynku,
n dotacja w wysokości 200 tys. zł, którą miasto miało co roku przekazywać w ramach 
prowadzenia wspólnie �lii Instytutu przy ul. Czaplickiego 7, to zbliżone roczne koszty 
utrzymania budynku willi Racówka, który od kilku lat jest wyłączony z użytkowania z 
uwagi na zły stan techniczny, 
n utworzenie w willi Racówka �lii Instytutu nie miałoby wpływu na dotychczasowe 
wykorzystanie części obiektu jako zaplecza kuchni istniejącego w sąsiedztwie przedszkola, 
n koszty prowadzonych prac w okresie użyczenia nieruchomości przy ul. Czaplickiego 7, 
w tym robót budowlanych, konserwacji budynku, napraw i remontów oraz koniecznej 
dokumentacji, a także koszty związane z eksploatacyją oraz mediami w okresie użyczenia 
będzie ponosił Instytut,
n po rewitalizacji budynku miała w nim powstać przestrzeń muzealna, wystawiennicza 
i edukacyjna, Izba Pamięci Ignacego Jana Paderewskiego, w której znajdzie się ok. 100 
artefaktów związanych z artystą. Wszystko byłoby dostępne i otwarte dla mieszkańców 
Otwocka i wszystkich zainteresowanych,
n po zakończeniu okresu obowiązywania umowy lub wcześniejszym jej rozwiązaniu 
użyczony budynek willi Racówka wróci do miasta.

WAŻNE KWESTIE W SPRAWIE FILII 
INSTYTUTU W OTWOCKU:

ta uchwała w sprawie prowadzenia 
wspólnej placówki kultury �lii Instytu-
tu Dziedzictwa i Myśli Narodowej im. 
Romana Dmowskiego i Ignacego Jana 
Paderewskiego. Większość otwockich 
radnych poparła tę inicjatywę, dając 
tym samym „zielone światło” do urato-
wania zabytkowej willi. 

22 listopada umowa między Mia-
stem Otwockiem, a Ministerstwem 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego 
w sprawie utworzenia i prowadze-
nia �lii Instytutu w naszym mieście 
została podpisana. Środki na re-

witalizację budynku miały zostać 
przekazane w 2024 r., a rozpoczę-
cie planowano do 2025 r. Jednak 
15 grudnia wojewoda mazowiecki 
uchylił w trybie nadzorczym podjętą 
przez radę miasta uchwałę dotyczącą 
współpracy z Instytutem. 

Służby prawne miasta zapoznają 
się z rozstrzygnięciem nadzorczym 
wojewody i dopiero potem zostanie 
podjęta decyzja o ewentualnym za-
skarżeniu tego rozstrzygnięcia do 
Wojewódzkiego Sądu Administracyj-
nego.  n

// Fortepian Ignacego Jana Paderewskiego i inne pamiątki z nim związane miały tra�ć do 
Otwocka

Fragment wystąpienia prezydenta 
Jarosława Margielskiego podczas 
nadzwyczajnej sesji Rady Miasta 
Otwocka 15 listopada.

11 listopada 1918 r. był dziełem wielu 
środowisk, grup politycznych i przywódców. 
Gdyby nie to, że istniał kompromis polityczny  
i Ignacy Jan Paderewski i Roman Dmowski 
byli delegatami posiadającymi wszelkie 
pełnomocnictwa na konferencję pokojową 
w Paryżu, to nie byłoby wolnej Polski. Dziś 
padają pytania: „Jaki związek ma Paderew-
ski z Otwockiem?”. Nie chcę używać określeń, 
na jakim poziomie jest taka dyskusja. Dodam 
tylko, że to on i jego działalność, w tym 
wstawiennictwo chociażby u prezydenta 
Wilsona czy też zabiegi dyplomatyczne, 
które czynił razem z Romanem Dmowskim 
w Paryżu oraz wespół z innymi politykami: 
Józefem Piłsudskim, Ignacym Daszyńskim, 
Wincentym Witosem – którzy mieli zupełnie 
odmienne poglądy polityczne, ale jeżeli 
chodziło o sprawę Polski, potra�li osiągnąć 
kompromis, zapewnił nam, że dzisiaj Otwock 
nadal jest Otwockiem, z tą tylko różnicą, 
że pisze się to w języku polskim, a nie cyryli-
cą. I nie widzę żadnego elementu, który byłby 
ujemnym, jeżeli chodzi o korzyść dla naszego 
miasta, budżetu i mieszkańców w związku 
z powstaniem �lii Instytutu w Otwocku. 
Powinniśmy skupić się na tym, co można zro-
bić więcej, jak budować więcej, jakie kwestie 
nas łączą. Bo kwestia eliminacji środowisk, 
które mają odmienne poglądy polityczne, 
będzie trwała bez końca. 
Polska za Jagiellonów była krajem wielokul-
turowym – takim krajem jest i pozostanie. 
W Otwocku też mieliśmy mieszkańców 
wyznania chrześcijańskiego, żydowskiego 
i innych – nie było z tym problemu, ponieważ 
na tym polega tolerancja, że myślimy o tych 
sprawach, które nas łączą. Trzymając się tej 
zasady, razem z radnymi z PiS, PO 
i bezpartyjnymi nadrobiliśmy przez ostatnie 
5 lat kilkudziesięcioletnie zaległości w naszym 
mieście. Może warto pomyśleć, co dobrego 
jest w tym Instytucie i umowie. Może nowy 
minister jeszcze coś lepszego będzie 
w stanie mieszkańcom Otwocka zaofero-
wać? Tylko szukając rzeczy, które nas łączą, 
możemy budować silną Polskę, także lokal-
nie – naszą małą Ojczyznę, za którą jesteśmy 
odpowiedzialni.
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Odwiert badawczo-eksploata-
cyjny wód geotermalnych roz-
począł się 24 października na 

terenie dawnej Zieleni Miejskiej przy 
ul. Andriollego i Pułaskiego. To po blisko 
sześciu latach starań i działań, aby Miasto 
Otwock pozyskało środki na przepro-
wadzenie projektu, a następnie zreali-
zowało pierwszy krok ku pozyskiwaniu 
odnawialnych i nieograniczonych źródeł 
energii. 

 – Projekt „Geotermia w Otwocku” 
to dla naszego miasta okazja do wy-
korzystania odnawialnego i nieogra-
niczonego źródła energii do celów 
ciepłowniczych. Nie bez znaczenia 
jest fakt bliskości sieci ciepłowniczej 
w ul. Andriollego. Docelowo chcemy 
zasilić też infrastrukturę sportową, która 
powstanie na terenach przy stadionie 
miejskim. Ale plany wykorzystania ener-
gii z głębi ziemi są dużo szersze. Tuż obok 
planujemy wykonanie drugiego odwier-
tu na głębokość 280 m (poziom trzecio-
rzędu), aby pozyskiwać również wodę 
oligoceńską. Chciałbym, aby w bezpo-

średnim sąsiedztwie parku w niedalekiej 
przyszłości powstała pijalnia wód. Wody 
termalne można także wykorzystać do 
celów balneologicznych, uzdrowisko-
wych. To będzie ważny krok w kierun-
ku powrotu do idei miasta uzdrowiska 
– mówi prezydent Jarosław Margielski.

Prace na odwiercie przebiegają 
zgodnie z planem, który zakłada osią-
gnięcie głębokości 1,65 km, gdzie spo-
dziewamy się natknąć na bardzo duże 
pokłady wód geotermalnych o wyso-
kiej jakości i szacowanej temperaturze 
od 40 do 45 st. C. Aby tam dotrzeć, trze-

Odwiert geotermalny na finiszu 
GOSPODARKA | CO KRYJE WNĘTRZE ZIEMI POD OTWOCKIEM?

Projekt „Geotermia w Otwocku” zmierza do kluczowego etapu. Udało się już dowiercić 
do końcowej warstwy jury dolnej i osiągnąć docelową głębokość. Jesteśmy coraz bliżej 
poznania odpowiedzi na kluczowe pytania, jaka jest temperatura wody, jej wydajność 
i zasolenie. Wstępne analizy próbnych badań mają być znane w styczniu 2024 r.
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ba było przebić się przez czwartorzęd 
tj. warstwę litologiczną złożoną z pia-
sków, żwirów i glin, potem neogen, 
paleogen, kredę, aż do jury dolnej, 
gdzie jest już głębokość wodonośna. 
Prace prowadzone są 24/h siedem dni 
w tygodniu. Od głębokości 1,5 km jest 
już zakładany filtr, odwiert jest ce-
mentowany. Jeszcze w grudniu pla-
nowane jest osiągnięcie docelowej 
głębokości co oznacza zakończenie 
wiercenia i testy pobieranej wody 
pod kątem mineralizacji, wydatków 
i temperatury. 

 – Mszczonów leży na Niżu Środ-
kowopolskim, podobnie jak Otwock 
i Wołomin, gdzie niedawno zakończo-
no podobny odwiert i próbne badania 
okazały się sukcesem. Rozpoznanie 
geologiczne w naszym rejonie kraju 
jest bardzo dobre. Warstwy litologicz-
ne zachowują ciągłość, stąd prawdo-
podobieństwo graniczące z pewno-
ścią, że w Otwocku potwierdzą się 
zakładane wartości temperatur wody. 
Dlatego pozostaje nam trzymać kciuki 

za pomyślne rezultaty próbnych pom-
powań – zwraca uwagę prezydent 
Margielski. 

Koszt całego przedsięwzięcia zwią-
zanego z odwiertem geotermalnym 
w Otwocku to ponad 11 mln zł, na co 
miasto pozyskało 100 proc. dofinan-
sowania netto z Narodowego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Gospodar-
ki Wodnej. Dzięki temu projekt jest 
realizowany bez obciążania budżetu 
miasta.

Mieszkańcy Otwocka mogli na 
własne oczy zobaczyć, jak pracuje 
wiertnia, i zapoznać się z tajnikami 
pracy na odwiercie geotermalnym. 
Zorganizowana przez miasto, przy 
współpracy z firmą UOS Drilling SA, 
która wykonuje odwiert, możliwość 
zwiedzania terenu budowy spotka-
ła się z bardzo dużym zainteresowa-
niem. Wizyty mieszkańców na od-
wiercie odbyły się kilkakrotnie. 

Zdjęcia zamieszczamy dzięki uprzej-
mości Cezarego Pękula. n

// Teren odwieru mogli zwiedzić mieszkańcy Otwocka
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Miejski Klub Seniora, czyli miej-
sce, w którym mogą spotykać 

się, aktywizować i spędzać miło czas 
starsi mieszkańcy Otwocka, był jedną 
z najbardziej oczekiwanych placówek 
w mieście. Po poszukiwaniach dogod-
nej i spełniającej wymogi lokalizacji, 
dzięki negocjacjom prezydenta Jarosła-
wa Margielskiego z zarządem Otwockiej 
Spółdzielni Mieszkaniowej, udało się 
wynająć od OSM pomieszczenia o po-
wierzchni blisko 300 m2 w samym cen-
trum miasta przy ul. Poniatowskiego 1.

MIEJSCE JEST GOTOWE
Reprezentanci seniorów – w tym Miejska 
Rada Seniorów i Uniwersytet Trzeciego 
Wieku – bardzo chwalą zarówno tę inicja-
tywę, jak i lokalizację Klubu. Pomieszczenia 
od początku wymagały prac adaptacyj-
nych. Miasto ogłosiło przetarg na projekt 
i wykonanie modernizacji lokalu. Jedno-
cześnie, żeby nie wstrzymywać działań 
i zaproponować seniorom ciekawą ofer-
tę, rozpoczęto m.in. realizację programu 
Aktywny Senior, dzięki czemu mieszkańcy 
w wieku 60+ mieli okazję uczestniczyć 
w zajęciach ruchowych i spotkaniach pro-
mujących zdrowy styl życia. 

Miejski Ośrodek Kultury, Turystyki 
i Sportu, w którego strukturach znalazł 
się klub, podjął także własne działa-
nia, by zaadaptować część pomiesz-
czeń przy ul. Poniatowskiego 1 i przy-

spieszyć oddanie pomieszczeń do 
użytku. Gotowe są główna sala, która 
została podzielona na część do ćwi-
czeń ruchowych (z lustrami baletowy-
mi) oraz wykładów i spotkań, szatnia 

Mieszkańcy 60+ aktywnie spędzają czas 
SPOŁECZEŃSTWO | MIEJSKI KLUB SENIORA ZAPRASZA NA ZAJĘCIA

W listopadzie swoją ofertę rozszerzył Miejski Klub Seniora. Dzięki zaangażowaniu Miejskiego Ośrodka Kultury, 
Turystyki i Sportu w Otwocku przy ul. Poniatowskiego 1 udało się stworzyć pomieszczenia, gdzie seniorzy 
integrują się i aktywnie spędzają czas pod okiem instruktora

// Otwoccy seniorzy na zajęciach ruchowych w ramach programu Aktywny Senior

// Ćwiczenia i zajęcia z samoobrony w Miejskim Klubie Seniora przy ul. Poniatowskiego 1
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i korytarz. Klub został doposażony 
w sprzęt, aneks kuchenny i monitoring 
wizyjny. Na razie jest otwarty trzy razy 
w tygodniu. Godziny mogą być mody-
�kowane w zależności od potrzeb se-
niorów. 

– Zakończył się pierwszy etap prac 
polegających na przystosowaniu po-
mieszczenia do funkcjonowania tam 
klubu – mówi dyrektor MOKTiS-u To-
masz Winnicki. – Bardzo nas to cieszy, 
bo robimy wszystko, żeby poszerzyć 
ofertę dla naszych seniorów. Nie każ-
dy chce zapisywać się do Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku, ale każdy może przyjść 
do Miejskiego Klubu Seniora. Chcemy, 
żeby to było miejsce, w którym seniorzy 
mogą spędzać czas w przyjemnych wa-
runkach. W listopadzie  zatrudniliśmy 
pracownika, który opiekuje się każdą 
osobą przychodzącą do klubu, przed-
stawia ofertę, udziela informacji i po-
mocy. Planujemy utworzenie profesjo-
nalnej sekcji brydża, zajęć szachowych 
i innych w miarę zgłaszanych po-
trzeb, tak aby program i oferta były 
dostosowane do oczekiwań seniorów 
i przez nich tworzone – dodaje dyrek-
tor Winnicki. 

SENIORZY WSPÓŁTWORZĄ 
KLUB

Trzeba pamiętać, że Miejski Klub Se-
niora jest miejscem, w którym starsi 
mieszkańcy Otwocka nie tylko znaj-
dą ciekawą propozycję dla siebie, 
lecz także przestrzeń, którą mogą 
współtworzyć. Mogą tam realizować 
te aktywności, które ich interesują, 
w sposób, jaki jest dla nich najbardziej 
atrakcyjny. Jeśli ktoś zatem ma pomysł 
na wieczór autorski, pisze poezje, którą 
chce zaprezentować, zamierza stwo-
rzyć klub miłośników literatury czy 
inną formę działania razem z seniora-
mi, jest to miejsce w którym może to 
realizować. To seniorzy mają współ-
tworzyć Miejski Klub Seniora. Do czego 
zachęcamy wszystkich mieszkańców 
w wieku 60+!

Pierwszy etap adaptacji pomiesz-
czeń nie oznacza końca prac przygoto-
wawczych. Miasto prowadzi procedurę 
wyłonienia wykonawcy drugiego eta-
pu prac. Ich wynikiem będzie przysto-
sowanie kolejnych sal warsztatowych, 
kuchni i m.in. montaż windy ułatwiają-
cej poruszanie się po obiekcie wszyst-
kimw seniorom. n

n w poniedziałki w godz. 13.00-19.00 
n we wtorki w godz. 9.00-15.00 
n w czwartki w godz. 10.00-18.00 
n w ostatni piątek miesiąca 
w godz. 15.00-21.00

MIEJSKI KLUB 
SENIORA JEST 
OTWARTY

n prozdrowotne (ćwiczenia) 
– poniedziałki o godz.17.30,
n Klub brydżowy – czwartki o godz. 17.00,
n szydełkowanie – poniedziałki 
o godz. 13.00,
n spotkania grupy wokalnej (śpiewanie) 
– poniedziałki o godz. 14.00.

ZAJĘCIA DLA 
SENIORÓW 
W KLUBIE

// Wykład Joanny Szwalbe dla otwockich seniorów na temat „Jak zwyciężać w trudny czas”

// Bal andrzejkowy Uniwersytetu Trzeciego Wieku w Miejskim Klubie Seniora, który odbył się 28 listopada
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Od początku listopada odpady 
od mieszkańców Otwocka 
odbiera i wywozi nowa �rma 
– Progres. Umowa z miastem 
obowiązuje do połowy 2025 r. 
W tym czasie ceny za usługę nie 
wzrosną, a nawet mogą być 
niższe. To wynik konsekwentnej 
polityki obecnego 
prezydenta względem spółek 
z branży odpadowej 

Miasto podpisało korzystaną umo-
wę na usługę odbioru i zagospo-

darowania odpadów od mieszkańców 
Otwocka na kolejne półtora roku.  

OTWOCK NIE DOPŁACA 
JUŻ DO ODPADÓW

Na początku tej kadencji prezydent 
zmody�kował zapisy postępowań prze-
targowych, co zaowocowało, że do 
przetargu nie podchodziła tylko jedna 
�rma z zaporowymi cenami, a oferty 
składa kilka podmiotów oferujących 
konkurencyjne ceny. Doprowadzenie 
do tego stanu zajęło prezydentowi 
dwa lata. Efekty tego działania mają 
odzwierciedlenie w budżecie miasta, 
gdyż Otwock nie musi już dopłacać 
z podatków mieszkańców kilku mi-
lionów złotych do zbilansowania się 
systemu odbioru odpadów. Co wię-
cej ostatnia zawarta umowa pozwoli 
na obniżenie cen odbioru odpadów 
mieszkańcom Otwocka. Projekt uchwa-
ły w tej sprawie prezydent przedstawi 
radzie miasta już w styczniu 2024 r. 

PROGRES BEZKONKURENCYJNY
W ogłoszonym przez miasto jeszcze 
w wakacje 2023 r. przetargu na odbiór 
i zagospodarowanie odpadów oferty 
złożyły cztery �rmy: Remondis Otwock, 
Progres Maciej Borowiecki, Prezero 
Service Centrum i konsorcjum �rm RDF 
Sp. z o.o., MPK Pure Home Sp. z o.o. 
i EKO-SAM BIS.

Najwyższą cenę zaproponował Re-
mondis Otwock, a najniższą �rma Pro-
gres, której oferta została wybrana jako 
najkorzystniejsza. Miasto na s�nanso-
wanie zamówienia zabezpieczyło kwo-
tę 21 mln 600 tys. zł brutto, a oferta �r-
my Progres opiewała na kwotę 20 mln 
60 tys. 228 zł brutto. 

ZAKRES USŁUG
Zgodnie z zapisami umowy �rma bę-
dzie odbierała, wywoziła i zagospoda-
rowywała śmieci od mieszkańców od 
1 listopada 2023 r. do 31 lipca 2025 r. 
Na usługę składają się: odbiór, transport 
i zagospodarowanie odpadów zmie-
szanych, surowców wtórnych, tworzyw 
sztucznych, metali, opakowań wielo-
materiałowych, szkła, papieru i tektury, 
odpadów biodegradowalnych w tym 
zielonych, wielkogabarytowych, zuży-
tych urządzeń elektrycznych i elektro-
nicznych. 

Firma musi też aktualizować wykaz 
nieruchomości zamieszkałych, opraco-

wać stały harmonogram odbioru od-
padów komunalnych i dostarczyć go 
mieszkańcom, a także zapewnić worki 
na odpady dla wszystkich nieruchomo-
ści. W styczniu i w lutym będzie także 
zobowiązana do odbioru choinek świą-
tecznych. 

 – Analizujemy prognozowane koszty 
i na tej podstawie już można stwierdzić, 
że nie ma mowy o podniesieniu stawek 
opłat za śmieci dla mieszkańców. Jest 
to efekt zmian wprowadzonych w zapi-
sach przetargów i długofalowej polity-
ki przyglądania się każdej wydawanej 
w mieście złotówce – mówi wiceprezy-
dent Otwocka Paweł Walo. n

Nowy odbiorca odpadów
GOSPODARKA | OPŁATY ZA ŚMIECI BEZ ZMIAN DO POŁOWY 2025 ROKU

n obowiązuje wszystkie osoby mieszkające na terenie Otwocka (również te, 
które nie są zameldowane);
n jest obliczana w oparciu o liczbę mieszkańców zamieszkujących daną nieruchomość,
n wynosi 36 zł za osobę miesięcznie, 
n dla posiadaczy kompostowników 35 zł za osobę miesięcznie, 
n dla posiadaczy karty Dużej Rodziny 30 zł 60 gr od osoby miesięcznie (jeśli łączy się 
to z posiadaniem kompostownika – opłata wynosi 29 zł 60 gr miesięcznie od osoby).

OPŁATA ZA ŚMIECI

// Firma Progres będzie odbierać odpady od mieszkańców do końca lipca 2025 r.
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Zależy nam nie tylko na poprawie za-
niedbanej infrastruktury drogowej 

i wizerunku naszego miasta, chcemy 
też, chcemy żeby Otwock znów był 
zielonym miastem zwłaszcza w prze-
strzeni publicznej – mówi prezydent 
Jarosław Margielski. Dlatego co roku 
z budżetu Otwocka przeznaczane są 
środki i pozyskiwane do�nansowania 
na nowe nasadzenia w pasach drogo-
wych, na skwerach, rondach i innych 
terenach miejskich. 

307 nowych drzew zostało niedaw-
no posadzonych w pasach zieleni na 
różnych odcinkach wyremontowanej 
ul. Warszawskiej (od ul. Narutowicza 
do ul. Cybulskiego) oraz na dalszych 
odcinkach ulicy, aż do centrum miasta 
w sąsiedztwie parkingu przy dworcu PKP. 

 – Nasadzone zostały rodzime, nie-
inwazyjne gatunki dostosowane do 
warunków terenowych i siedliskowych, 
sosna, wiśnia o pokroju kolumnowym, 
śliwa wiśniowa oraz leszczyna w formie 
piennej – informuje Jakub Grzywacz 
z wydziału ochrony środowiska i gospo-
darki komunalnej w urzędzie miasta. 

Ponadto została wykonana pielę-
gnacja pomnika przyrody – sosny przy 
ul. Grunwaldzkiej. To zadania, a także na-
sadzenia zostały do�nansowane przez 
Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej w Warszawie.

Drzew i krzewów przybywa 
w Otwocku w także w ramach nasadzeń 

zastępczych przez inwestorów. Tak też 
się stało przy ul. Kościuszki, gdzie zo-
stało posadzonych 15 akacji (robinii 
kulistych) przez dewelopera. Prezydent 
Jarosław Margielski przyjął zasadę, że 

jeśli inwestor chce mieć częściowo od-
roczoną opłatę za wycinkę drzew koli-
dujących z inwestycją, to musi wykonać 
od razu nasadzenia zastępcze na tere-
nach wskazanych przez miasto. n

Ponad 300 nowych drzew w Otwocku 
Na terenach przy miejskich ulicach będzie jeszcze bardziej zielono. Przybyło ponad 300 nowych drzew. 
Nasadzenia zostały wykonane w pasie drogowym ul. Warszawskiej od Śródborowa aż do centrum miasta

O oficjalnych planach budowy 
w Otwocku Narodowego Centrum 

Szkolenia, Badań i Treningu przez Pol-
ski Związek Piłki Nożnej (PZPN) dowie-
dzieliśmy się na początku październi-
ka. Rozmowy o powstaniu w naszym 
mieście nowoczesnych obiektów 
sportowych, w tym boisk treningo-
wych, hotelu i całej bazy szkoleniowej 
dla drużyn młodzieżowych, seniorów 
i kadry narodowej, były prowadzone 
z władzami Otwocka już kilka miesięcy 
wcześniej. 

Na zrealizowanie tej ogromnej inwe-
stycji przy ul. Karczewskiej, w sąsiedz-
twie miejskiego stadionu, PZPN miał 
otrzymać 300 mln zł z ministerstwa spor-

tu. Inwestycja ma charakter strategiczny 
dla rozwoju polskiego sportu. Promesę 
na to zadanie prezes PZPN Cezary Kule-
sza odebrał od ministra na konferencji 
w Otwocku 7 października. Resztę sumy 
na to przedsięwzięcie ma pokryć bu-
dżet PZPN-u. 

Miasto Otwock i PZPN zawarły już 
wszystkie niezbędne umowy dzierżawy 
i poddzierżawy, aby PZPN mógł dyspo-
nować gruntem, na którym ma powstać 
Narodowe Centrum Szkolenia, Badań 
i Treningu Piłki Nożnej zgodnie z obo-
wiązującym miejscowym planem za-
gospodarowania przestrzennego. Tym 
samym wszelkie formalności między 
miastem a PZPN konieczne do rozpo-

częcia tej inwestycji zostały dopełnio-
ne. Teraz PZPN �nalizuje umowę z mini-
sterstwem sportu. 

PZPN poinformował, że pierwotna 
kwota wniosku na kwotę 300 mln zł zo-
stała ograniczona do wydatków kwali�-
kowanych do sumy 186 mln zł z uwagi 
na fakt, że do�nansowanie z minister-
stwa sportu dotyczy wyłącznie części 
szkoleniowej i treningowej. Części in-
westycji, które mają być wykorzysty-
wane komercyjnie, zostały wyłączone 
z zakresu do�nansowania. – Jesteśmy 
gotowi do rozpoczęcia inwestycji 
w systemie „zaprojektuj i wybuduj” 
i oczekujemy na podpisanie umowy 
z ministrem sportu – informuje PZPN. n

Co dalej z ośrodkiem szkoleniowym PZPN?

// Nasadzenia przy ul. Warszawskiej w sąsiedztwie PKP

// Młode sosny przy ciągu pieszo-rowerowym w ul. Warszawskiej
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Obchody Święta Niepodległo-
ści z udziałem przedstawicieli 
władz Miasta Otwocka i Powiatu 

Otwockiego rozpoczęły się uroczystą 
mszą świętą w kościele pw. św. Wincen-
tego à Paulo. Mszę uświetnił swoim śpie-
wem chór Lira pod dyrekcją Czesława 
Woszczyka.

Po wspólnej modlitwie wszyscy 
zebrani goście i licznie zgromadzeni 
mieszkańcy przemaszerowali ulicami 
Otwocka do parku miejskiego na dalszą 
część uroczystości patriotycznych.

Przed pomnikiem Józefa Piłsudskie-
go odbyło się wspólne odśpiewanie 
hymnu pod patronatem „Niepodległej” 
oraz podniesienie �agi państwowej na 
maszt.

Podczas uroczystości przemawiał 
prezydent Otwocka Jarosław Margielski, 
głos zabrali również starosta otwocki 
Krzysztof Szczegielniak, goście z miast 
partnerskich: Emmanuel Riotte – bur-
mistrz francuskiego miasta Ville de Sa-
int-Amand-Montrond, oraz Vladim Bo-
jarski – burmistrz ukraińskiego Szumska.

Uczniowie klasy mundurowej 
z Zespołu  Szkół Ekonomiczno-Gastro-
nomicznych w Otwocku czuwali nad 
przebiegiem uroczystości. Poprowa-
dzili również apel pamięci. Bractwo 
Strzelców Kurkowych „Lechity” im. 
Marszałka Józefa Piłsudskiego odda-
ło salwę honorową. Następnie pod 
pomnikiem zostały złożone kwiaty 
m.in. przez władze Miasta Otwocka 
i Powiatu Otwockiego, władze Szum-
ska, władze SaintAmandMontrond, 
przedstawicieli związków kombatanc-
kich, instytucji publicznych, służb mun-
durowych, placówek oświatowych i or-
ganizacji pozarządowych.

11 listopada o godz. 11. przy 
pomniku Lotników w Soplicowie 
odbyła się również msza święta 
z asystą honorową Wojska Polskie-
go odprawiona przez księży z pa-
rafii Niepokalanego Serca Maryi 
w Otwocku-Śródborowie. Otwock re-
prezentowali  wiceprezydent Paweł 
Walo i przewodnicząca Rady Miasta 
Otwocka Monika Kwiek. n

Otwock świętował 105.
rocznicę niepodległości 
WYDARZENIA | UROCZYSTOŚCI PATRIOTYCZNE POD POMNIKIEM MARSZAŁKA PIŁSUDSKIEGO 

11 listopada odbyły się miejskie obchody Święta Niepodległości związane 
ze 105. rocznicą odzyskania przez Polskę wolności po 123 latach zaborów
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Zebranych gości w imieniu pre-
zydenta Otwocka Jarosława 
Margielskiego Jolanta Wysocka, 

kierownik Urzędu Stanu Cywilnego 
w Otwocku i Anna Dąbkowska, zastęp-
ca kierownika USC. 

Oprócz dostojnych jubilatów i ich 
rodzin na uroczystości byli obecni: prze-
wodnicząca Rady Miasta Otwocka Mo-
nika Kwiek, przewodniczący Miejskiej 
Rady Seniorów Jan Górzyński, dyrektor 
Miejskiego Ośrodka Kultury, Turystyki 

i Sportu w Otwocku Tomasz Winnicki, 
ks. proboszcz parafii bł. Ignacego Kło-
potowskiego Cezary Krawczyński oraz 
przedstawicielka partnera uroczysto-
ści piekarni „Wanda” – Regina Oskroba. 

Prezydent Jarosław Margielski, wi-
tając wszystkich przybyłych, a szcze-
gólnie jubilatów, nawiązał do słów 
papieża Jana Pawła II. Dziękował se-
niorom za ich wytrwałość w miłości, 
dawanie przykładu prawdziwej tro-
ski i odpowiedzialności za drugiego 

człowieka, bo „kocha się naprawdę tyl-
ko wtedy, gdy kocha się do końca, bez 
względu na zły los”.  

Kolejne życzenia popłynęły od 
przewodniczącej rady miasta Moniki 
Kwiek, która podziękowała małżon-
kom za ich świadectwo przekazywane 
młodemu pokoleniu – „nie żyje i nie 
kocha się na próbę, ale na serio i praw-
dziwie”. Głos zabrała też kierownik 
Urzędu Stanu Cywilnego Jolanta Wy-
socka, która pogratulowała zebranym 

Złote, szmaragdowe i diamentowe pary 
RELAC JE | WYJĄTKOWE JUBILEUSZE OTWOCKICH MAŁŻEŃSTW 

25 listopada w Teatrze Miejskim im. Stefana Jaracza w Otwocku odbyła się niezapomniana 
uroczystość dla 30 par jubilatów, którym wręczono medale i dyplomy za długoletnie 
pożycie małżeńskie

1. Zo�a i Marian Miszczukowie – 69. rocznica
2. Maria i Tadeusz Brzezińscy – 55. rocznica
3. Halina i Władysław Tobiaszowie – 55. rocznica
4. Maria i Lech Cackowie  – 50. rocznica
5. Maria i Janusz Czapliccy – 50. rocznica
6. Barbara i Kazimierz Dźwigałowie – 50. rocznica
7. Teresa i Jan Felburowie – 50. rocznica
8. Irena i Bogusław Gajewscy – 50. rocznica
9. Danuta i Eugeniusz Gawrysiowie – 50. rocznica
10. Alina i Jerzy Kasprzakowie – 50. rocznica
11. Danuta i Andrzej Klawińscy – 50. rocznica
12. Alina i Wiesław Kocowie – 50. rocznica

13. Hanna i Sławomir Lewińscy – 50. rocznica
14. Łucja i Jan Matyszewscy – 50. rocznica
15. Elżbieta i Edward Nagrabscy – 50. rocznica 
16. Zo�a i Jan Przyborowscy – 50. rocznica
17. Aleksandra i Roman Rutkowscy – 50. rocznica
18. Elżbieta i Tadeusz Rzezakowie – 50. rocznica
19. Marianna i Waldemar Sikorowie – 50. rocznica
20. Bożena i Zenon Smereczyńscy – 50. rocznica
21. Marianna i Aleksander Sokolikowie – 51. rocznica
22. Barbara i Zenon Widłakowie – 50. rocznica
23. Jadwiga i Krzysztof Zapaśnikowie – 50. rocznica 

PARY, KTÓRE OTRZYMAŁY MEDAL ZA DŁUGOLETNIE 
POŻYCIE MAŁŻEŃSKIE
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1. Alina i Stanisław Wilkowie – 68. rocznica
2. Leokadia i Stanisław Dyziowie – 62. rocznica
3. Czesława i Ryszard Auguścińscy – 61. rocznica
4. Jadwiga i Sławomir Twardziakowie 
– 60. rocznica 

5.  Jadwiga i Tadeusz Błauciakowie – 58. rocznica 
6. Alina i January Piskorscy – 55. rocznica
7. Hanna i Roman Wasiakowie – 55. rocznica

PARY, KTÓRE OTRZYMAŁY DYPLOM  
ZA DŁUGOLETNIE POŻYCIE MAŁŻEŃSKIE

ich wytrwałości, wyrzeczeń i poświę-
cenia, bo przeżywanie złotych godów 
nie jest dane każdemu.

Pary świętujące jubileusz złotych 
godów zostały uhonorowane medala-
mi za długoletnie pożycie małżeńskie 
przyznanymi przez Prezydenta Rze-
czypospolitej Polskiej Andrzeja Dudę. 
Wręczył im je prezydent Jarosław Mar-
gielski w towarzystwie przewodniczą-
cej rady miasta Moniki Kwiek. 

Pary, które obchodzą szmarag-
dowe i diamentowe gody, otrzymały 
dyplomy gratulacyjne. To wszystko 
odbywało się w pięknej oprawie sce-
ny teatralnej, przy dźwiękach nastro-
jowych przebojów o miłości. 

Oficjalna część gali zakończyła się 
zaproszeniem na słodki poczęstunek, 
po którym na jubilatów czekała mu-
zyczna niespodzianka. Był to występ 
duetu na dwa głosy i dwa instrumen-
ty – fortepian i skrzypce w wykonaniu 
Gosi Lipki i Agi Ozon. Podczas koncer-
tu usłyszeliśmy amerykańskie stan-
dardy jazzowe, popowe evergreeny 
i polskie piosenki ze szczyptą melan-
cholii. Wszystko po to, by w wyjątko-
wej oprawie muzycznej celebrować 
miłość.

Organizatorem uroczystości był 
Urząd Stanu Cywilnego w Otwocku 
przy współpracy z Miejskim Ośrod-
kiem Kultury, Turystyki i Sportu. 

Dostojnym jubilatom życzymy 
kolejnych długich, wspaniałych lat 
w zdrowiu i miłości.  n
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6 grudnia Miejskie Przedszkole nr 10 ,,Leśne Skrzaty’’ w Otwocku odwiedził 
św. Mikołaj. Ta wizyta to jeden z najbardziej wyczekiwanych przez dzieci dni 

w roku. Wyjątkowy gość swoją wizytę zaczął od najmłodszych grup, które 
pierwszy raz witały Mikołaja w przedszkolu. Wszystkie bardzo przeżywały to 
spotkanie. Dzieci chętnie rozmawiały z Mikołajem i tańczyły. Starsze przed-
szkolaki zaśpiewały kolędy i oczywiście chwaliły się, że są bardzo grzeczne. Na 
zakończenie Mikołaj wręczył każdemu dziecku wspaniały prezent. To był bardzo 
radosny i pełen uśmiechu dzień. n

Mikołajki w tym roku przybrały zaskakujący obrót. Mikołaj wylądował na drzewie rosnącym na terenie Miejskiego Przed-
szkola nr 16 „Grymuś”. Całe szczęście, że pracownicy �rmy PGE zauważyli starszego pana w potrzebie i przyprowadzili 

swój podnośnik. „Grymusiaki” pomogły ściągnąć Mikołaja i Śnieżynkę, kibicując im przy tym i wykrzykując ich imiona. Gdy 
wszyscy byli już na ziemi, Śnieżynka i Mikołaj poprowadzili rozgrzewkę dla dzieci, po której zaczęły się konkurencje sprawno-
ściowe i spontaniczne tańce z nauczycielkami. 

Mikołaj i Śnieżynka przechadzali się między dziećmi, bawili się z nimi i rzucali śnieżkami. Mikołaj cierpliwie słuchał, jakie 
prezenty dzieci chcą dostać pod choinkę. Gdy wszystkie dzieci wzięły udział w większości konkurencji, zostały pokierowa-
ne na przedni ogródek przedszkola, gdzie musiały znaleźć prezenty oznaczone przypisanym do ich grupy zwierzątkiem. 
Na zakończenie spotkania  dyrektor przedszkola Dominika Kudlicka podziękowała gościom: Mikołajowi – Marcinowi Szcze-
paniakowi, Śnieżynce – Żanecie Kornatowskiej oraz Przemysławowi Krogulcowi z �rmy energetycznej PGE za pomoc w zor-
ganizowaniu tego wydarzenia. n

RELACJE | WYJĄTKOWA WIZYTA U „LEŚNYCH SKRZATÓW”

RELACJE | MIKOŁAJ UTKNĄŁ NA DRZEWIE W „GRYMUSIU”
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Szkoła Podstawowa nr 1 
im. W. Reymonta może 
pochwalić się nową stołówką, 
kuchnią, korytarzami 
i salą gimnastyczną. 
Ten wyczekiwany od dawna 
remont był możliwy dzięki 
przeznaczeniu na ten 
cel 2 mln 600 tys. zł 
z budżetu miasta 

Na wniosek prezydenta Jarosła-
wa Margielskiego Rada Miasta 
Otwocka zgodziła się przeka-

zać znaczny  zastrzyk środków na 
konieczne prace w SP nr 1. Rozbu-
dowa i modernizacja pomieszczeń 
szkoły trwała od czerwca do września. 
W związku z tym, że jest to ponad 
100-letni budynek, a kuchnia, jadal-
nia i pomieszczenia magazynowe były 
w podpiwniczeniu, okazało się, że trze-
ba stworzyć nową przestrzeń i wykonać 
dodatkowe prace związane z zaadapto-
waniem pomieszczeń biblioteki i sali 
lekcyjnej. 

W rezultacie działań moderniza-
cyjnych kuchnia i stołówka stały się 
najbardziej nowoczesnymi pomiesz-
czeniami tego typu w otwockich 
placówkach oświatowych. Roboty 
obejmowały nie tylko stronę wizual-
ną i estetyczną, ale też wymianę rur 
wodnych i kanalizacyjnych, wykona-
nie separatora tłuszczu czy wentylacji 
mechanicznej, która stała się dodat-
kowym obciążeniem finansowym. Po-
trzebne były też zgody od konserwa-
tora zabytków, ponieważ budynek SP 
nr 1 jest zabytkowy. 

Ze szkolnej stołówki korzysta 300 
uczniów i do czasu remontu były tam 
tylko obiady składające się z jednego 
dania. Po przebudowie został wynie-
siony parter i posiłki są przygotowywa-
ne od podstaw w kuchni i składają się 
z dwóch dań. To kolejne bardzo ważne 
udogodnienie. 

– Środki na ten cel były ogromne, 
szkoła dotąd takich nie pozyskała. 
Dzięki temu wykonaliśmy dodatko-
wo budowę hydrantu, jakiego szkoła 
dotychczas nie miała. Wyremonto-

waliśmy korytarze, położyliśmy nowe 
tynki, wycyklinowaliśmy podłogi 
w sali gimnastycznej, wymieniliśmy 
drabinki, osłony na okna oraz tablice 
podkoszowe – wylicza zakres prze-
prowadzonych prac dyrektor SP nr 1 
Dorota Rejek. 

Na finiszu jest remont piętra, 
holu i szatni. Są to prace wykona-
ne w ramach dodatkowych środków 
– 485 tys. zł. Dzięki temu szkoła otrzy-
mała nowe wnętrza i diametralnie 
zmieniła swój wizerunek i komfort 
pracy uczniów oraz nauczycieli. n

Wnętrza „Jedynki” jak nowe
INWESTYCJE | UDANA METAMORFOZA NAJSTARSZEJ OTWOCKIEJ SZKOŁY

// Finalny efekt prac remontu: jadalni, kuchni, szkolnych korytarzy w SP nr 1
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Wręczenie nagród odbyło się 
podczas uroczystej gali, którą 
rozpoczął dyrektor Oświaty 

Miejskiej Grzegorz Michalczyk. Wzięli 
w niej udział przedstawiciele rady mia-
sta, powiatu, organizacji związkowych, 
a przede wszystkim licznie zgromadze-
ni nauczyciele i pracownicy placówek 
oświatowych. 

Uroczystości rozpoczęły się od reci-
talu zespołu Przedwieczór, który wpro-
wadził zebranych gości w liryczny i pe-
łen zadumy nastrój. 

Część oficjalną rozpoczęło prze-
mówienie prezydenta Otwocka Ja-
rosława Margielskiego, który po-
dziękował pedagogom za trudną i 
niezwykle wartościową pracę pole-
gającą na wychowywaniu młodego 
pokolenia Polaków. W imieniu Rady 

Miasta Otwocka głos zabrała prze-
wodnicząca Monika Kwiek, cytując 
maksymę Jana Zamojskiego: „Takie 
będą Rzeczypospolite, jakie ich mło-
dzieży chowanie” i dowodząc, że za-
wód nauczyciela to prawdziwa misja 
– trudna, ale piękna. 

Kolejne podziękowania dla na-
uczycieli i pracowników otwockich 
szkół i przedszkoli wygłosili starosta 
Krzysztof Szczegielniak i przewod-
nicząca Rady Powiatu Otwockiego 
Grażyna Kilbach.

Następnie głos zabrali Urszula Trza-
skowska w imieniu związku zawodo-
wego „Solidarność” i prezes Związku 
Nauczycielstwa Polskiego w Otwocku 
Przemysław Gręzak. Wszyscy zgodnie 
stwierdzili, że uczenie i wychowywanie 
dzieci zasługuje na uznanie i szacunek.

Kolejnym punktem programu było 
wręczenie nauczycielom i pracowni-
kom placówek oświatowych Nagrody 
Prezydenta Miasta Otwocka. Jarosław 
Margielski podsumował nie tylko co-
dzienny trud nauczycieli, lecz także klu-
czową rolę pracowników obsługi i ad-
ministracji, bez których zaangażowania 
żadna szkoła i przedszkole nie razem 
przecież prawidłowo funkcjonować. 

Prezydent wręczył 75 dyplomów 
i czerwone róże nauczycielom, pracow-
nikom szkół i przedszkoli oraz dyrek-
torom 20 miejskich placówek oświato-
wych. Wszyscy ciężką i wytrwałą pracą 
zasłużyli na podziękowanie, a ich co-
dzienny trud można podsumować, cy-
tując Janusza Korczaka: „Dzieci rodzą 
się ze skrzydłami. Nauczyciele pomaga-
ją im je rozwinąć”. n

Prezydent nagrodził pracowników oświaty
W ramach obchodów Dnia Edukacji Narodowej 16 października w Teatrze Miejskim im. 
Stefana Jaracza odbyła się niezwykle miła uroczystość z udziałem otwockich nauczycieli 
oraz pracowników szkół podstawowych i przedszkoli
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SP NR 1 IM. WŁADYSŁAWA 
REYMONTA
Dorota Rejek
Katarzyna Borkowska
Małgorzata Wiązowska
Jolanta Solnica

SP NR 2 IM. IRENY 
SENDLEROWEJ
Magdalena Słupska
Alicja Bieńkowska-Wierzbicka
Joanna Cywińska
Katarzyna Siciarz
Ewa Dróżdż

SP NR 3 IM. TOMASZA 
MORUSA
Agnieszka Deresińska-
-Oleszczuk
Kamila Jakubowska
Agnieszka Suliga
Elżbieta Fiedczak

SP NR 4 IM. MARSZAŁKA 
JÓZEFA PIŁSUDSKIEGO
Monika Sławińska
Wanda Gąsowska-Cacko
Mariusz Konowrocki
Katarzyna Poszalska
Jolanta Wnuk
Grażyna Jęndrasik

SP NR 5 IM. JADWIGI 
KORCZAKOWSKIEJ
Katarzyna Fogińska
Małgorzata Kowalczyk
Wojciech Pawlik
Jolanta Grzegrzółka

SP NR 6 IM. MICHAŁA 
ELWIRO ANDRIOLLEGO
Agnieszka Korniluk
Urszula Miklińska
Alina Urbanowicz
Edyta Woźniak
Małgorzata Korlak

SP NR 7 IM. BATALIONU 
ZOŚKA 
Eleni Filipiuk-Adamos
Joanna Przepiórkiewicz
Małgorzata Smolak

SP NR 8 IM. GEN. JULIANA 
FILIPOWICZA
Justyna Ochocka-Stępień
Aldona Esner
Karolina Gałązka
Anna Pawlińska
Dorota Mucha

SP NR 9 IM. JANA PAWŁA II
Regina Kwaśniewska

Kamila Nowak
Józef Laskus

SP NR 12 IM. KORNELA 
MAKUSZYŃSKIEGO
Beata Szydłowska
Bożena Kałasa-Fergińska
Joanna Ostrowska
Danuta Szyszko
Ewelina Anna Wiącek
Iwona Żelazowska

PRZEDSZKOLE NR 3
Anna Rzepecka
Ewa Sitarz
Jolanta Parchomiuk

PRZEDSZKOLE NR 4
Adrianna Budzynowska
Edyta Szerfenberg
Justyna Nowak

PRZEDSZKOLE NR 6
Ewa Kucharska
Monika Stułka
Mariola Sitek

PRZEDSZKOLE NR 10
Ewelina Pszczółkowska
Dorota Żurawska
Joanna Hibner

PRZEDSZKOLE NR 12
Justyna Kozłowska
Magdalena Penkul
Katarzyna Firląg

PRZEDSZKOLE NR 15
Barbara Gniadek
Mariola Mirosz
Renata Balicka

PRZEDSZKOLE NR 16
Dominika Kudlicka
Małgorzata Gawryluk
Monika Bąk

PRZEDSZKOLE NR 17
Elżbieta Merk
Beata Piskorska
Czesława Wnuk

PRZEDSZKOLE NR 18
Małgorzata Włodarczyk
Barbara Winnicka
Krystyna Wawer

PRZEDSZKOLE NR 20
Agnieszka Dziedzic
Monika Stachurska
Eliza Skoczek

NAGRODZENI DYREKTORZY, NAUCZYCIELE, PRACOWNICY 
ADMINISTRACJI I OBSŁUGI
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// Pisarz Kamil Sobik podczas spotkania 
z uczniami SP nr 12

// Spotkanie z autorem książki „Otwocki kucharz doskonały” Piotrem Stefańskim

Uczniowie Szkoły Podstawowej 
nr 12 w Otwocku mieli okazję po-
znać twórczość i warsztat pisarski 

Kamila Sobika, autora powieści „Gary & 
Litin: Maroszek” i „Droga do wolności”. 
Siódmoklasiści dowiedzieli się też, jaką 
drogę pokonuje książka, zanim tra�  do 
księgarni i czytelników.  

W swobodnej atmosferze dyskuto-
wano nie tylko na temat książek, lecz 
także pasji i jej roli w rozwoju człowieka.

Z kolei Piotr Stefański, autor książki 
„Otwocki kucharz doskonały”, przybli-
żył naszym czytelnikom debiutancką 
publikację na temat potraw kuchni re-

gionalnej, otwockiej, które wyróżniają 
nasze miasto na kulinarnej mapie Pol-
ski. Kluski saskie w sosie gruszkowym, 
knedle z morelami czy… chrapy łosia 
– to tylko niektóre potrawy kuchni 
otwo-ckiej zaprezentowane w publika-
cji. Osoby odwiedzające Miejską Biblio-
tekę Publiczną mieli przywilej usłysze-
nia opowieści na temat historii regionu 
i jego dziedzictwa kulinarnego. Okazała 
się ona niezwykle barwna, różnorodna, 
a także niejednokrotnie zaskakują-
ca. Jak w trakcie spotkania podkreślił 
Piotr Stefański, jego publikacja nie jest 
typową książką kucharską, ale przede 

wszystkim odtworzeniem minionej kul-
tury stołu oraz smaków naszych przod-
ków, tego, w jaki sposób przyrządzali 
posiłki i co jedli przedstawiciele różnych 
warstw dawnego społeczeństwa. Zain-
teresowani mogą śledzić kanał Otwocki 
Kucharz Doskonały na YouTube, gdzie 
Piotr Stefański przyrządza potrawy we-
dług niektórych przepisów zamieszczo-
nych w książce.

10 listopada odbyło się spotkanie 
autorskie z Katarzyną Drogą. To pisar-
ka, dziennikarka, redaktorka, która od 
lat tworzy literackie portrety nietuzin-
kowych kobiet.  

Jesień w bibliotece
CZYTELNICTWO | CIEKAWA OFERTA WYDAWNICZA I SPOTKANIA AUTORSKIE Z PISARZAMI

Jesień to piękna pora roku ob� tująca w mnogość barw i różnorodność darów przyrody. 
Miejska Biblioteka Publiczna zainspirowana jej urokami przygotowała dla swoich 
czytelników wiele ciekawych wydarzeń, cyklicznych spotkań i nowości wydawniczych. 
Kalendarz kulturalny już od października ob� tuje w ciekawe spotkania z autorami
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Jest autorką powieści biogra� cz-
nych m.in. o Hance Ordonównie i Alek-
sandrze Piłsudskiej. Zajmują ją dzieje 
rodzin i dziedzictwa pokoleń, napisała 
podlaską sagę „Pokolenia”. Jej książki 
cieszą się niesłabnącym zainteresowa-
niem wśród czytelników MBP. 

14 listopada obchodziliśmy Ogól-
nopolski Dzień Biblioterapii. Pani Ania 
wraz z Doktorem od emocji reprezen-
towali Wydawnictwo Mamania, które 
specjalizuje się w książkach, „które 
leczą”. Z tej okazji czytelnię dla dzieci 
i młodzieży odwiedzili najmłodsi czy-
telnicy. Własnoręcznie ozdobili kar-
tonowe apteczki, do których następ-
nie wrzucili parę drobiazgów, m.in. 
zestaw do regulacji emocjonalnej. 
Na koniec pani Ania zaproponowała 
kilka prostych ćwiczeń, które pomo-
gły dzieciom wyciszyć się po szalonej 
zabawie. Zarówno seria „Kolorowy po-
twór”, jak i inne wydawnictwa czekają 
na najmłodszych czytelników w wy-
pożyczalni dla dzieci.

Za nami też spotkanie autorskie 
z Sandrą Stawińską. Jej powieści 
– najnowsza „Dziewczyna z wulkanu”, 
a wcześniej „Piętno” traktują o emo-
cjach, często trudnych, o kobiecym 
i męskim punkcie widzenia. Swoje hi-
storie osadza w pięknych lokalizacjach. 
Autorka jest niezwykle aktywną osoba 
o wielu pasjach, z których czerpie inspi-
racje do swojej twórczości. 

Miejska Biblioteka Publiczna za-
wsze podkreśla ogromną wartość sło-
wa pisanego. W promowaniu czytel-
nictwa postanowiła pójść o krok dalej 
i ukazać inne walory słowa pisanego 
w dosłownym znaczeniu, czyli na warsz-
tatach kaligra� i. Biblioteka ma to szczę-
ście, że w jej załodze jest pasjonatka 
tej sztuki, która od listopada dzieli się 
z uczestnikami cyklicznych warsztatów 
swoją wiedzą i umiejętnościami. Zaję-
cia są bezpłatnei skierowane do dzieci
w wieku od 10 do 16 lat. Liczba miejsc jest 
ograniczona, więc obowiązują zapisy. 

Zachęcamy do odwiedzenia  � lii bi-
blioteki w poszukiwaniu nowości wy-
dawniczych i aktywnego udziału w wy-
darzeniach.  n

// Zajęcia dla dzieci z doktorem od emocji

// Spotkanie autorskie z Sandrą Stawińską
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Przy ul. Żeromskiego 235 powstało 
miejsce do lektury i wypoczynku 
na świeżym powietrzu. Projekt był 

realizowany w ramach konkursu do-
brosąsiedzkiego „WzMOCnij swoje oto-
czenie” zorganizowanego przez Polskie 
Sieci Elektroenergetyczne.

W ramach budowy czytelni plenero-
wej powstało patio, na którym zagości-
ła piękna, ażurowa altana.

Kolorystyką nawiązuje do eleganc-
kiego budynku szkoły. Wewnątrz alta-
ny znalazły się solidne meble do pracy 
i wypoczynku, a także regał na tzw. 
uwolnione książki. Wokół altany za-
aranżowano rabaty z kolorowymi nasa-
dzeniami. Do altany prowadzi parkowa 
alejka, wzdłuż której biegną obwódki 
kwiatowe. 

Nowa zielona przestrzeń stanie 
się ważnym ośrodkiem życia społecz-
nego. Z czytelni będą mogli korzy-
stać zarówno okoliczni mieszkańcy, 
jak i uczniowie, nauczyciele, rodzice 
i opiekunowie, którzy są stałymi bywal-
cami szkoły. Dla czytelników biblioteki 
będzie to przestrzeń do lektury, cichej 
pracy i udziału w dodatkowych zaję-
ciach organizowanych przez bibliotekę.

– Chcemy promować czytelnictwo 
w nowym wymiarze poza biblioteką 
i udostępnić mieszkańcom miejsce do 
integracji, aktywności społecznych 
i kulturalnych. Ten projekt nie kończy się 
w momencie otwarcia czytelni. To po-
czątek mnóstwa ciekawych działań 
i przestrzeń do wymiany doświadczeń 
– przekonuje dyrektor Miejskiej Biblio-
teki Publicznej w Otwocku Anna Kwa-
śniewska.

MBP w Otwocku chce wykorzy-
stać nowe miejsce do promocji czy-
telnictwa w ramach warsztatów tema-
tycznych, odczytów czy wieczorków 
poetyckich. Czytelnia będzie ogólno-
dostępna, a każdy mieszkaniec może 

zgłosić do biblioteki swój pomysł na 
wykorzystanie i rozwój tego miejsca 
w kolejnych miesiącach. 

Partnerami projektu są Miasto Otwock 
i Szkoła Podstawowa nr 8 w Otwocku. 

Konkurs „WzMOCnij swoje otocze-
nie” to inicjatywa Polskich Sieci Elektro-
energetycznych – krajowego operatora 
systemu przesyłowego. Jego celem było 
wyłonienie najlepszych projektów zwią-
zanych z rozwojem lokalnej infrastruk-
tury, aktywizacją życia społecznego 

i kulturalnego oraz �nansowe wsparcie 
w ich wdrożeniu w gminach, na terenie 
których znajduje się lub jest budowana 
infrastruktura przesyłowa. 

W pobliżu Otwocka PSE re-
alizują projekt rozbudowy stacji 
400/220/110 kV Miłosna. Dzięki tej 
inwestycji zwiększy się niezawod-
ność dostaw energii w północno-
-wschodniej i centralnej Polsce oraz 
możliwe będzie wyprowadzenie mocy 
z Elektrowni Kozienice. n

Otwarcie czytelni plenerowej
23 października odbyło się uroczyste otwarcie nowej czytelni plenerowej przy Filii 
Miejskiej Biblioteki Publicznej, na terenie Szkoły Podstawowej nr 8 w Otwocku-Wólce 
Mlądzkiej. To pierwsze takie miejsce w naszym mieście
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Uczennice dwóch otwockich 
szkół podstawowych 
– Alicja Żelazo ze SP nr 12 
i Łucja Rombel ze SP nr 3 
– zostały laureatkami konkursu 
Politechniki Śląskiej na 
przygotowanie �lmu 
promującego Otwock

Alicja i Łucja to zdolne uczennice 
trzeciej klasy, które przyjaźnią 

się i realizują przy wsparciu rodziców 
i nauczycieli swoje pasje i marzenia. 
Niedawno odniosły sukces w ogólno-
polskim konkursie zorganizowanym 
w ramach „Nocy Naukowców Poli-
techniki Śląskiej 2023” o tematyce 
„Kto Ty jesteś? – opowiedz o swojej 
krainie...”. Ich film promujący Otwock 
z perspektywy dziecka zwyciężył 
w kategorii wiekowej szkół podsta-
wowych klas I - IV.

8 listopada podczas spotkania 
w urzędzie miasta uczennice odebra-

ły nagrody i pamiątkowe dyplomy 
od prezydenta Otwocka. Razem z ro-
dzicami i wychowawczyniami oraz 
w obecności prezydenta Jarosława 
Margielskiego, wiceprezydenta Paw-
ła Walo, przewodniczącej Rady Miasta 
Otwocka Moniki Kwiek i pracowników 
urzędu miasta wszyscy obejrzeli zwy-
cięski �lmu o Otwocku. Na zakończenie 
spotkania uczennice mogły też 
zasiąść w fotelu prezydenta i zadać 
pytania na temat pracy na rzecz miasta. 

Alicji i Łucji gratulujemy zwycię-
stwa i życzymy kolejnych sukcesów! n

Laureatki konkursu politechniki

Komenda Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Otwocku 
wzbogaciła się o nowy lekki 
pojazd rozpoznawczo-ratowniczy, 
a dotychczas używany 
przez jednostkę samochód 
marki Nissan Navara tra�ł do 
Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Otwocku-Wólce Mlądzkiej

Do uroczystego przekazania wo-
zów doszło 10 października 

z udziałem przedstawicieli władz 
miasta i powiatu, Państwowej Straży 
Pożarnej, prezesa OSP Otwock-Wólka 
Mlądzka druha Roberta Rybki i zapro-
szonych gości z Ministerstwa Rozwoju 
i Technologii oraz Ministerstwa Spraw 
Wewnętrznych i Administracji. 

Nowe auto zostało zakupione 
z dotacji Komendy Wojewódzkiej, Na-
rodowego Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Funduszu Wsparcia Komendy 
Wojewódzkiej. 

Komendant powiatowy PSP 
w Otwocku bryg. Michał Gigoła wy-
raził w swoim wystąpieniu wdzięcz-
ność za docenienie pracy zespołu 
strażackiego oraz ofiarności władz 
miasta i powiatu. Pojazdy zostały 
poświęcone przez proboszcza pa-
rafii Matki Bożej Królowej Polski 
ks. Huberta Walczyka.

Kulminacyjnym punktem uroczysto-
ści było podpisanie umowy w sprawie 
przekazania 80 tys. zł remont strażnicy 
i sanitariatów. Umowa została zawarta 
pomiędzy prezydentem Otwocka Jaro-
sławem Margielskim a st. bryg. Rafałem 
Zimochockim, zastępcą Mazowieckie-
go Komendanta Wojewódzkiego Pań-
stwowej Straży Pożarnej. 

W swoim wystąpieniu prezydent 
Otwocka podkreślił uznanie dla pracy 

strażaków i ich wyjątkowej służby dla 
mieszkańców, którą pragnie docenić 
także poprzez wsparcie miejsca ich 
pracy i podniesienia warunków sani-
tarnych. Auto ratowniczo-operacyj-
ne jest narzędziem także do realizacji 
swojej szczególnej misji ratowniczej. 
Prezydent podziękował wszystkim 
przybyłym oraz tym, którzy z naraże-
niem życia ruszają na ratunek drugie-
mu człowiekowi. n

Nowe wozy dla strażaków

// Przekazane wozy ratownicze

// Łucja i Alicja w gabinecie prezydenta
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4 listopada w Teatrze Miejskim im. 
Stefana Jaracza podczas inauguracji 

jubileuszowego XX Otwockiego Festi-
walu Muzycznego im. Jana Staniendy 
wręczono medale „Zasłużony dla Kul-
tury Polskiej”. Odznaczeni zostali Arka-
diusz Grott, prezes Fundacji Promocji 
Kultury „OtwArte”, i Kama Grott-Toma-
szek, dyrektor artystyczna festiwalu.  

Odznaka honorowa „Zasłużony 
dla Kultury Polskiej” jest wyrazem 
uznania dla szczególnych zasług arty-
stów, twórców kultury narodowej i in-
nych osób, które sprawiły, że wartości 
i humanistyczne treści narodowej kultu-
ry stały się wartością ogólnospołeczną. 

Odznaczeni otrzymali honorowe 
medale od ministra kultury i dziedzic-
twa narodowego prof. Piotra Glińskiego 
za wyjątkowe osiągnięcia artystyczne 
i zaangażowanie w rozwój i promocję 
kultury. Odznaczenia wręczył dyrek-
tor Gabinetu Ministra Kultury i Dzie-
dzictwa Narodowego Tomasz Laskus 
w asyście prezydenta Otwocka Jaro-
sława Margielskiego i rodziny państwa 

Grottów. Swoją obecnością uświetniła 
te chwile małżonka Jana Staniendy, któ-
rego imieniem uhonorowano festiwal. 

Uroczystość wypełniła muzyka  Or-

kiestry Kameralnej „Wratislavia” Jubile-
uszowy XX Otwocki Festiwal Muzyczny 
odbył się pod patronatem Prezydenta 
Miasta Otwocka. n

Zasłużeni dla kultury polskiej

// Zasłużeni dla Kultury Polskiej – Arkadiusz Grott i Kama Grott-Tomaszek 
–  z dyrektorem Gabinetu Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego Tomaszem 
Laskusem i prezydentem Otwocka Jarosławem Margielskim

10 października zmarła Maria 
Kościuszko, wybitna postać 
w środowisku pedagogicznym, 
poetyckim i społecznym. 
Pozostawiła po sobie niezatarte 
ślady w sercach wielu ludzi

Maria Kościuszko urodziła się 
15 września 1942 roku w Otwoc-

ku. Przez większość swojego życia była 
zaangażowana w działalność społeczną 
i edukacyjną. W latach 1992-2002 peł-
niła zaszczytną funkcję wiceprzewod-
niczącej Polskiego Stowarzyszenia Ani-
matorów Pedagogiki. Pani Maria była 
nauczycielką języka polskiego, dzieliła 
się swoją wiedzą i pasją z kolejnymi po-
koleniami uczniów. Przez wiele lat kie-
rowała Zespołem Szkół Ogólnokształcą-
cych w Mazowieckim Centrum Leczenia 
Chorób Płuc i Gruźlicy w Otwocku, gdzie 
nie tylko kształciła młodzież, lecz także 
wprowadzała innowacje pedagogiczne 
i inspirowała do rozwoju.

Za swoją wyjątkową działalność pe-
dagogiczną została uhonorowana wielo-

ma wyróżnieniami, w tym Złotą Odznaką 
ZNP, co jest dowodem uznania dla jej 
wkładu w rozwijanie edukacji i kształce-
nie młodego pokolenia.

Pani Maria była również utalentowa-
ną poetką. Napisała wiele wierszy, któ-
re znalazły się w tomikach poetyckich, 
takich jak „W koleinach czasu”, „Ślady” 
czy „Ścieżkami życia. Wiersze zebrane”. 
Jej utwory dotyczyły różnych tematów, od 
miłości i przyrody, po re�eksje nad życiem 
i czasem. Jej poezja była pełna emocji 
i głębokich przemyśleń.

Maria Kościuszko była także aktyw-
ną członkinią Towarzystwa Przyjaciół 
Otwocka, gdzie angażowała się w różne 
inicjatywy społeczne. Współorganizowała 
Turnieje Jednego Wiersza w Otwocku, co 
przyczyniło się do rozwoju kultury i litera-
tury w regionie.

Pani Maria pozostawiła po sobie 
trwałe dziedzictwo. Jej pasja, zaanga-
żowanie społeczne i twórczość literacka 
będą pamiętane przez wiele pokoleń. 
Jej życie jest przykładem oddania się 
pracy na rzecz innych i rozwijania wła-
snych pasji. n

Odeszła pedagożka, poetka, społeczniczka
WSPOMNIENIE O MARII KOŚCIUSZKO
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Szkoła Podstawowa nr 8 po raz 
kolejny przystąpiła do konkursu 
EkoSzkoła organizowanego przez 

Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej w Warszawie. 
Ten prestiżowy konkurs skupia się na 
promowaniu działań na rzecz ochrony 
środowiska, edukacji ekologicznej oraz 
kreowaniu właściwych postaw wśród 
dzieci i młodzieży w zakresie ochrony 
przyrody.

„Ósemka” przywiązuje ogromną 
wagę do kwestii ekologii i odpowie-
dzialności społecznej, dlatego z ra-
dością przystąpiła do konkursu. Przez 
wiele miesięcy uczniowie, nauczycie-
le oraz rodzice wspólnie pracowali 
nad różnymi projektami związanymi 
z ochroną środowiska. Działania obej-
mowały takie inicjatywy jak: zbieranie 
i segregacja odpadów, udział w ak-
cjach społecznych „Sprzątanie Świata”, 
„Sprzątanie dla Polski”, nasadzanie roślin 
i drzew wokół szkoły, promowanie eko-
logicznych środków transportu, zasto-
sowanie zaawansowanych technologii 
przy eksploatacji budynku szkolnego 
czy oszczędzanie energii.

Przystąpienie do konkursu wiązało 
się z zaprezentowaniem i udokumento-
waniem dotychczasowych działań szko-
ły na rzecz ochrony środowiska oraz zro-
bieniem przez dzieci prac plastycznych. 
Zadaniem klas młodszych było wykona-
nie pracy dowolną techniką przy użyciu 
surowców wtórnych lub przedmiotów 
pochodzenia naturalnego, zaś klasy star-
sze fotogra�e o tematyce ekologicznej. 
W obu przypadkach prace miały od-
zwierciedlać dotychczasowe działania 
szkoły na rzecz ochrony środowiska.

Ciężka praca, inicjatywy i projekty 
uczniów zostały docenione przez jury 
konkursu. Na początku października 
ogłoszono wyniki i Szkoła Podstawo-
wa nr 8 w kategorii klas IV-VIII zdobyła 
pierwsze miejsce! Nagroda powędro-
wała do autorki najpiękniejszego zdję-
cia – Magdaleny Świtalskiej, ówczesnej 
uczennicy klasy ósmej. 

Uroczysta gala wręczania nagród 
odbyła się 10 października w Urzędzie 
Wojewódzkim w Warszawie. Uczennica 
„Ósemki” została nagrodzona vouche-
rem na zakup sprzętu elektronicznego, 
a szkoła otrzymała nagrodę pieniężną 

w wysokości 5 tys. zł za wspieranie i pro-
mowanie postaw ekologicznych wśród 
uczniów.

– To ogromny sukces Magdy, ale także 
szkoły i całej naszej społeczności. Dzięku-
jemy uczniom, nauczycielom, rodzicom 
i wszystkim osobom zaangażowanym 

w ten projekt. SP nr 8 będzie nadal dążyć 
do ochrony środowiska i edukacji eko-
logicznej, aby wprowadzać pozytywne 
zmiany w naszej społeczności i inspi-
rować innych do podejmowania dzia-
łań na rzecz planety – mówi dyrektor 
SP nr 8 Justyna Ochocka-Stępień. n

Otwocka „Ósemka” została EkoSzkołą

// Magdalena Świtalska z dyrektor SP nr 8 Justyną Ochocka-Stępień

// Uroczysta gala wręczenia nagród w konkursie EkoSzkoła. 

Uczennica Szkoły Podstawowej nr 8  im. gen. Juliana Filipowicza w Otwocku zwyciężyła 
w VI edycji konkursu EkoSzkoła. „Ósemka” otrzymała nagrodę pieniężną za wspieranie 
i promowanie postaw ekologicznych wśród uczniów
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27 października w miejskim przedszkolu „Kornelek” mieszczącym się przy Szkole Podstawowej nr 12 odbyła 
się uroczystość pasowania na przedszkolaka. Grupa trzylatków wraz ze swoimi wychowawczyniami i panią 

od rytmiki przygotowała piękny występ. Po nim nastąpiło oficjalne przyjęcie dzieci do grona przedszkolaków. 
Każde z nich otrzymało pamiątkowy dyplom i upominek. Obecni na uroczystości rodzice i goście nagro-
dzili dzieci gromkimi brawami. To był bardzo ważny i niezapomniany dzień dla przedszkolaków. Przebiegł 
w bardzo radosnej atmosferze. n

Pasowanie na przedszkolaka w „Kornelku”

Jak co roku w ramach 
międzynarodowej kampanii 
proekologicznej społeczność 
SP nr 1 świętowała 
kolejny Dzień bez Samochodu                          

Podczas akcji zachęcano uczniów do 
udziału w organizowanych aktyw-

nościach i promowaniu działań przyja-
znych środowisku, które mają wpływ na 
nasze zdrowie. 

Program tegorocznej edycji obej-
mował rajd rowerowy dla uczniów klas 
VIII, przygotowanie i zaprezentowa-
nie krótkiego „Kodeksu bezpiecznego 
pieszego” oraz hasła lub rymowanki 
o bezpiecznej jeździe  rowerem, konkurs 
„Odjazdowy rower” – oryginalny, barw-
ny, pełen ozdób i stylowy rowerowy 

ubiór, prezentację krótkiego hasła lub 
rymowanki o bezpiecznym poruszaniu 
się hulajnogą. 

Najmłodsi uczniowie wybrali się na  
spacer po okolicy ze szczególnym zwró-
ceniem uwagi na bezpieczne poruszanie 
się po ścieżkach rowerowych. n

Dzień bez Samochodu w SP nr 1

Fundacja Otwocka Jedynka kontynuuje 
organizację bezpłatnych zajęć nauki 
gry w szachy dla chętnych uczniów 
z klas I-VIII. Zajęcia rozpoczęły się 
w październiku i odbywają się w godzi-
nach popołudniowych. Cieszą się dużym 
zainteresowaniem uczestników i są dosto-
sowane do wieku i umiejętności dzieci. 
Prowadzone są przez wykwali�kowanego 
instruktora, z którym współpracuje 
fundacja. Organizacja zajęć jest współ�-
nansowana z budżetu Miasta Otwocka.

ZAJĘCIA 
SZACHOWE 
W JEDYNCE



39

W piątkowy poranek 10 listopa-
da społeczność SP nr 4 udała 
się do parku miejskiego pod 

pomnik patrona szkoły Józefa Piłsud-
skiego, by  razem z wiceprezydentem 
Pawłem Walo i dyrektorem Oświaty 
Miejskiej Grzegorzem Michalczykiem 
wyrazić wdzięczność twórcy państwa 
polskiego i jednocześnie patronowi na-
szej szkoły – Józefowi Piłsudskiemu. 

Tego dnia „Mazurek Dąbrowskie-
go” zabrzmiał wyjątkowo pięknie, 
a hymn szkoły „My, Pierwsza Brygada” 
zilustrował ideę oddania hołdu boha-
terom tamtych czasów, którzy oddali 
swoje życie za wolność naszej ojczy-
zny. Szczególnym momentem uroczy-
stości było oddanie salwy honorowej 
przez Bractwo Strzelców Kurkowych 
„Lechity”. 

Po powrocie przed budynkiem 
szkoły została uroczyście wciągnięta 
na maszt �aga Polski, a harcerze stanę-
li pełnić honorową wartę pod tablicą 
Józefa Piłsudskiego. 

Po oficjalnych uroczystościach 
nauczyciele i uczniowie obejrzeli 
w szkole program artystyczny przygo-
towany przez uczniów. Najmłodszym 
przybliżył on wagę symboli narodo-
wych i hymnu, a starszym – biografię 
Józefa Piłsudskiego. W zaaranżowa-
nym studiu telewizyjnym i wysłucha-
no audycji „Pod polską strzechą”, gdzie 
piosenkarka, poetka i leśnik opowie-
dzieli, czym dla nich jest ojczyzna. 
Gwoździem programu była wizyta 
patrona szkoły Józefa Piłsudskiego, 
którego znakomicie odegrał jeden 
z uczniów. Marszałek udzielił wywia-
du szkolnej dziennikarce, opowiedział 
o dzieciństwie, relacji z matką, żołnier-
zach, walce o Polskę. Z ust naczelni-
ka państwa głośno wybrzmiało hasło 
znane z korytarza szkolnego: „Być 
zwyciężonym i nie ulec to zwycię-
stwo, zwyciężyć i spocząć na laurach 
to klęska”. Uczennica klasy V sprawiła 
patronowi niespodziankę, recytując 
wiersz jego ulubionego poety Ju-
liusza Słowackiego. Na pożegnanie 
z marszałkiem odśpiewano hymn 
szkoły „My, Pierwsza Brygada”.

Następnie zaczęło się radosne świę-
towanie. Najmłodsi uczniowie „Czwórki” 
podczas zajęć z wychowawcami roz-
mawiali o marszałku Józe�e Piłsudskim, 
grali w grę stacyjną dotyczącą historii 
Polski i kolorowali portret patrona. Pod-
czas przerw była możliwość wykonania 
zdjęcia z marszałkiem w fotobudce, po-
malowania twarzy w barwy narodowe, 
a ze szkolnego radiowęzła było słychać 
patriotyczną muzykę. W sali historycz-
nej uczniowie mogli obejrzeć wystawę 
„Drogi do Niepodległości”, która została 
wzbogacona o eksponaty Artura Górni-
ka. Odbyła się pierwsza edycja Konkursu 
Piosenki Patriotycznej dla klas I-VIII, któ-
ra była przepełniona emocjami i zdrową 
rywalizacją, podobnie jak klasowe Kaho-
oty o „Czwórce”. Na koniec uczniowie zo-
stali poczęstowani tortem od marszałka.

Społeczność „Czwórki” spędziła bar-
dzo miły dzień podczas Święta Szkoły, 
gdzie wychowanie do wartości i krze-
wienie ducha patriotycznego odbyło się 
w atmosferze dobrej zabawy.  n

„Czwórka” uczciła niepodległość
RELAC JE | ŚWIĘTO SZKOŁY PODSTAWOWEJ NR 4 IM. JÓZEFA PIŁSUDSKIEGO

105. rocznica odzyskania niepodległości i 93. powstania Szkoły Podstawowej nr 4 w Otwocku 
były okazją do wspólnej celebracji wydarzeń związanych z odzyskaniem suwerenności, 
a także podkreślenia patriotyzmu i radości z życia w wolnym kraju

// Czwórkę odwiedził patron szkoły 
– marszałek Józef Piłsudski

// Uroczystość w parku miejskim pod 
pomnikiem marszałka z udziałem 
wiceprezydenta Otwocka Pawła Walo
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Ślubowanie to jedno z najważniej-
szych wydarzeń w życiu każdego 
ucznia, dlatego uroczystość mia-

ła bardzo podniosły charakter. Dzieci 
ubrane w stroje galowe niecierpliwie 
czekały na najważniejszy moment uro-
czystości – pasowanie na ucznia. Na 
przybyli zaproszeni goście: dyrektor SP 
nr 4 Monika Sławińska, wicedyrektor 
Ewa Grzybowska, nauczyciele i rodzice.

Pierwszoklasiści ślubowali kochać 
ojczyznę, być dobrymi uczniami, swoim 
zachowaniem i nauką sprawiać radość 
rodzicom i nauczycielom.

W dalszej części dyrektor Monika 
Sławińska życząc im samych sukcesów 
w nauce To moment, który często jest 
bardzo emocjonujący dla pierwszokla-
sistów.

W ramach podziękowania za przyję-
cie do społeczności uczniowskiej pierw-
szoklasiści wraz z wychowawcami przy-
gotowali program artystyczny. Podczas 
przedstawienia zaprezentowali swoje 
umiejętności, w tym recytację i śpiew.

Uroczystość zakończyła się słod-
kim poczęstunkiem, co na pewno do-
starczyło dodatkowej radości młodym 
uczniom i ich rodzicom.

To piękne wydarzenie podkreśliło 
znaczenie edukacji i patriotyzmu w ży-
ciu najmłodszych uczniów.

Kolejnym uroczystym dniem był 16 
października. Wtedy odbyła się szkolna 
uroczystość poświęcona 250. rocznicy 
powstania Komisji Edukacji Narodowej, 
potocznie zwana Dniem Nauczycie-
la. Dyrektor Monika Sławińska przed-
stawiła krótką historię powstania KEN, 
a uczniowie rozwinęli ten temat w swoim 
wystąpieniu podczas uroczystego apelu. 
Nie zabrakło także akcentu humorystycz-
nego w postaci pokazu mody nauczycieli. 

Podczas uroczystości dyrektor szkoły 
złożyła życzenia uczniom, nauczycielom 
i pracownikom szkoły. Z kolei chór szkol-
ny przygotował muzyczny upominek, 
a uczniowie klas I-III wręczyli własno-
ręcznie przygotowany prezent. 

W dalszej części wydarzenia dyrek-
tor Monika Sławińska wręczyła nagrody 
wyróżniającym się nauczycielom oraz 
pracownikom administracji i obsługi. 
Doceniła w ten sposób ich sukcesy dy-
daktyczno-wychowawcze i podzięko-
wała za wysiłek wkładany w codzienną 
pracę. 

Zwieńczeniem uroczystości była 
gala wręczenia Nagród Prezydenta Mia-
sta Otwocka. W obecności prezydenta 
Jarosława Margielskiego, przewodni-
czącej Rady Miasta Otwocka Moniki 
Kwiek starosty otwockiego Krzyszto-
fa Szczegielniaka, dyrektora Oświaty 
Miejskiej Grzegorza Michalczyka oraz 

zebranych radnych wręczono nagro-
dy wyróżniającym się nauczycielom 
i pracownikom oświaty. W tym roku na-
grodę otrzymała m.in. reprezentacja SP 
nr 4: Monika Sławińska, Katarzyna Bar-
toszuk, Wanda Gąsowska-Cacko, Gra-
żyna Jędrasik, Jolanta Wnuk i Mariusz 
Konowrocki. n

Dzień Edukacji w „Czwórce”
W październiku obchodziliśmy 250. rocznicę powstania Komisji Edukacji Narodowej. W Szkole Podstawowej nr 4 
im. Józefa Piłsudskiego w Otwocku świętowanie rozpoczęło się 13 października. Wówczas uczniowie klas 
pierwszych zostali o�cjalnie przyjęci do grona społeczności uczniowskiej



41

5 października w Szkole Podstawowej 
nr 12 w Otwocku odbyła się uroczy-

stość pasowania na ucznia pierwszokla-
sistów. Był to wyjątkowy dzień, który na 
długo pozostanie w pamięci każdego 
ucznia klasy pierwszej, ponieważ dzie-
ci zostały o�cjalnie przyjęte  do grona 
„Dwunastkowiczów”. 

Podczas uroczystości pierwszoklasi-
ści pokazali, że potra�ą pięknie recyto-
wać i śpiewać. Najważniejszą częścią wy-
darzenia, na którą wszyscy czekali, było 
ślubowanie i pasowanie przez dyrektor 
SP nr 12 Beatę Szydłowską. Pierwszaki 
głośno przyrzekały być pilnymi uczniami 
i rzetelnie wypełniać swoje obowiązki, 
o czym będą im przypominać otrzyma-
ne dyplomy. n

RELACJE | ŚLUBOWANIE PIERWSZOKLASISTÓW Z „DWUNASTKI”

RELACJE | SP NR 12 ŚWIĘTOWAŁA ODZYSKANIE PRZEZ POLSKĘ NIEPODLEGŁOŚCI
10 listopada w Szkole Podstawowej 
nr 12 odbyły się uroczysta 
akademia i montaż słowno-
-muzyczny z okazji Narodowego 
Święta Niepodległości

W wydarzeniu wzięli udział wszy-
scy uczniowie i nauczyciele 

„Dwunastki” z dyrektor Beatą Szy-
dłowską na czele. 

Dzięki ogromnemu zaangażowaniu 
uczniów klasy IV b i V c pod czujnym 
okiem opiekunek Eweliny Wiącek i Ani-

ty Wojciechowskiej społeczność SP nr 
12 była świadkiem niezwykłego przed-
stawienia, które na długo zostanie w ich 
pamięci. 

Młodsi uczniowie z klasy II b – Jakub 
i Klara – oraz uczennice klasy VIII b Ola 
i Natalia przedstawiły najpiękniejsze 
polskie pieśni patriotyczne, przeplata-
ne wzruszającymi wierszami. To była  
ciekawa lekcja historii.

Na zakończenie uczennice klasy V c 
wykonały taniec z �agami, a uczestnicy 
„Szkolnego Konkursu Pieśni Patriotycz-
nej” otrzymali nagrody. n

// Punktualnie o godzinie 11.11 uczniowie SP nr 12 wzięli udział 
w akcji „Szkoła do hymnu”// Szkolna akademia z okazji Święta Niepodległości

// Taniec w wykonaniu uczennic z V c
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To wyjątkowe miejsce powstało 
dzięki �nansowemu wsparciu 
państwa Aleksandry i Mieczysła-

wa Białkiewiczów – ludzi o wielkim ser-
cu, patriotów, żołnierzy Armii Krajowej, 
bohaterów II wojny światowej i działa-
czy polonijnych w Wielkiej Brytanii.  

Warto przybliżyć postać darczyńcy 
– Mieczysława Białkiewicza,, dowódcy 
4. Pułku Pancernego „Skorpion”, który 
przeszedł cały szlak bojowy żołnierza 
polskiego z Armią Andersa. Brał udział w 
kampanii wrześniowej, a także walkach 
w Afryce (w bitwie o Tobruk). Za udział 
w bitwie o Monte Cassino został odzna-
czony Krzyżem Srebrnym Orderu Virtuti 
Militari. Był członkiem Kapituły Orderu 
Odrodzenia Polski. Po zakończeniu woj-
ny w stopniu podpułkownika zamiesz-
kał z żoną w Londynie, gdzie ukończył 
Akademię Sztuk Pięknych i założył 
�rmę jubilerską. Jako ceniony złotnik 
został przyjęty do prestiżowego cechu 
złotników w Londynie. Pan Mieczysław 
był działaczem polonijnym i jako jedyny 
Polak na uchodźstwie otrzymał Hono-
rowe Obywatelstwo Londynu. 

Marzeniem państwa Białkiewi-
czów  był powrót na starsze lata do 
Polski. Jednak los im na to nie po-
zwolił, dlatego w testamencie pozo-
stawili środki na realizację takiego 
przedsięwzięcia dla innych Polaków
w kraju i wracających z zagranicy.

Projektem domu i jego powstaniem 
w Otwocku przy ul. Poniatowskiego 
23 zajął się Caritas Polska Archidiece-
zji Warszawskiej, dlatego spotkanie 
w gronie mieszkańców domu, perso-
nelu oraz wielu zaproszonych gości 
poprowadził ks. Zbigniew Zembrzuski, 
dyrektor Caritas AW. Otwock reprezen-
tował wiceprezydent Paweł Walo, który 
podkreślił, że „to miejsce wpisuje się w 
plan uczynienia z miasta perełki uzdro-
wiskowej i miejsca dobrego życia”.

Swoją obecnością, słowem i mo-
dlitwą zaszczycił wszystkich kardynał 
Kazimierz Nycz, który poświęcił obiekt 
i pobłogosławił jego mieszkańców. 

Budynek jest przygotowany dla 40-
45 osób z możliwością jedno- i dwuoso-

bowych apartamentów oraz czterech 
apartamentów mieszkalnych na stałe 
dla tych, którzy postanowią przenieść 
się w ramach mieszkań chronionych. 

Miejsce to już tętni życiem. Miesz-
kają tu m.in. panowie Leszek i Zbyszek 
oraz panie Basia, Tereska, Stenia i Halin-
ka. Są też osoby, które nie mieszkają tu 
na stałe, lecz przychodzą tu zjeść obiad.

Mieszkańcy mają zapewnione klima-
tyzowane pokoje i apartamenty z łazien-
kami, pełne wyżywienie, pomoc domo-
wą w codziennych czynnościach, dostęp 
do opieki medycznej i pielęgniarskiej, 
możliwość rekreacji i sportu, spotkań 
towarzyskich oraz prywatny transport. 
Do dyspozycji mieszkańców domu opie-
ki seniora są: winda, biblioteka i salon 

spotkań, miejsce do rekreacji, usługi fry-
zjerskie i kosmetyczne oraz personel po-
sługujący się językiem angielskim. n

Wyjątkowe miejsce dla seniorów
RELAC JA | OTWARCIE DOMU OPIEKI CARITAS W ŚRÓDBOROWIE

„Perełka Spokojnej Starości” to piękny i wygodny Dom Pro Seniore Caritas Warszawskiej, 
który został uroczyście otwarty 18 października. Budynek znajduje się przy 
ul. Poniatowskiego 23 w Otwocku
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AWARIE CIEPŁOWNICZE
n przez platformę iMieszkaniec.pl
(została uruchomiona na stronie OSM 
w zakładce „Strefa mieszkańca”);
n telefonicznie od pon. do pt. 
tel. (22) 779 25 57 w godz. 7-15;
całodobowo i w dni wolne od pracy 
(tylko przecieki instalacji centralnego 
ogrzewania i ciepłej wody), tel. 693 642 177, 
e-mail: sekretariat@ozec.eu.

AWARIE OŚWIETLENIA 
ULICZNEGO
n od pon. do pt. w godz. 7-15, 
tel. (22) 779 25 57, całodobowo we 
wszystkie dni tygodnia, tel. 22 778 25 49, 
e-mail: sekretariat@ozec.eu,
w zgłoszeniu należy podać:
n ulicę oraz numer najbliższej posesji,
n numer słupa, charakter usterki (poje-
dyncza lampa czy ciąg lamp, uszkodzenie 
słupa, lampa migająca czy całkowicie 
nieświecąca).

PSZOK
n ul. Kraszewskiego 1, 
wjazd naprzeciwko parku handlowego,
n piątki w godz. 12-20, soboty w godz. 8-16
z wyjątkiem świąt i dni ustawowo 
wolnych od pracy.

SPRAWY DOTYCZĄCE 
DRÓG MIEJSKICH
n Wydział Gospodarki Komunalnej 
Urząd Miasta Otwocka,
tel. 22 779 20 01 wew. 118,
w pon. w godz. 8-18, 
od wt. do pt. w godz. 8-16,
e-mail: wgk@otwock.pl.

EKOPATROL
n ochrona zwierząt i kontrola 
w zakresie ochrony środowiska, 
przyrody, odpadów, czystości i porządku,
n tel. 605 219 979.

MOBILNY DORADCA 
PROGRAMU „CZYSTE POWIETRZE”
n tel. 512 623 199 (w godz. 16-20),
n punkt konsultacyjno-informacyjny 
programu „Czyste powietrze”,
Urząd Miasta Otwocka, ul. Armii Krajowej 5, 
budynek C, pok. nr 4 w godz. pon. 8-18, 
od wt. do pt. 8-16.

PORADNIK 
MIESZKAŃCA

28 października Otwockie 
Stowarzyszenie Trzeźwościowe 
„Panaceum” obchodziło jubileusz. 
Powstało 20 lat temu i jest 
szczególnym punktem 
na mapie Otwocka

Stowarzyszenie wspiera osoby 
w uzależnieniu. Powstało z inicjaty-

wy Leszka Jendyka i Zenona Kwiatkow-
skiego w październiku 2003 roku. Było 
to pierwsze i jedyne do dziś działające 
stowarzyszenie abstynenckie w Otwoc-
ku i powiecie. 

Założyciele stworzyli miejsce pełne 
potencjału, które przetrwało i pomogło 
wielu osobom wyjść z choroby alkoho-
lowej. Spotykają się w nim osoby nie-
pijące, by wspierać się w powrocie do 
zdrowego stylu życia, co jest formą tera-
pii grupowej. Cele klubu są realizowane 
na wiele atrakcyjnych sposobów, m.in. 
udział w piknikach rodzinnych, gór-
skie wędrówki, spływy kajakowe, rajdy 
piesze po pięknych zakątkach naszego 
kraju, zajęcia rekreacyjno-sportowe. Na 
przestrzeni lat Stowarzyszenie uzyskało 
również status organizacji pożytku pu-
blicznego, co jest dużym osiągnięciem.

Jubileusz obchodzono w sie-
dzibie klubu przy ul. Mickiewi-
cza 43/47. Spotkanie poprowadził 
prezes klubu Zenon Kwiatkowski. 
W wydarzeniu wzięli udział: prezy-
dent Otwocka Jarosław Margielski, 
wicestarosta Paweł Zawada, radny 
powiatu otwockiego Mateusz Kudlic-
ki, dyrektor Powiatowego Centrum 

Pomocy Rodzinie Małgorzata Woźnic-
ka. Zaproszeni goście złożyli życzenia 
i przekazali upominki z okazji jubileuszu.                             

Następnie wykład wygłosił pre-
zes MZSA Bogdan Urban. Kolejną 
prelegentką była specjalistka ds. 
uzależnień Agnieszka Czerkawska-
-Kopiel, która omówiła zagadnienie 
uzależnień behawioralnych oraz te-
matykę komunikacji intra- i inter-
personalnej. Część integracyjno-ar-
tystyczną uświetnił koncert artysty 
z Krakowa Pawła Orkisza.

Gratulujemy jubileuszu i życzymy 
wszystkim członkom stowarzyszenia 
dużo sił i wytrwałości w podjętej misji 
pomocy osobom zmagającym się z na-
łogiem. n

20-lecie klubu „Panaceum”

// Prezes klubu „Panaceum” Zenon 
Kwiatkowski

// Prezydent Jarosław Margielski przekazał prezesowi klubu Zenonowi Kwiatkowskiemu 
pamiątkowy dyplom i prezent od miasta z okazji jubileuszu „Panaceum”.
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